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Epigramă
Din poezia frumoasă a lumii

Radu STANCA
Prin urmare, nu mă mai iubești!
Nu mai vrei comori înflăcărate,
Vrei de-acum comori adevărate.
Fapte, nu himere și povești.
 
Zici acum că toate-au un sfârșit.
Zici acum că toate-au fost doar planuri...
Vrei, pesemne, dincolo de geamuri
Să mă faci să cred că ai murit.

Ca și toate celelalte, tu,
N-ai putut păstra prea mult o vrajă.
Azi ești prinsă poate-n altă mreajă.
Mreaja mea prea ireală fu.
 
Ai dreptate. Alte limbi vorbeam
Și-alte zări ținteam pe-aceleași vorbe.
Sub tristeți și lacrimi monocorde
Două frunți străine-ncrucișam.

Două frunți, pe care fără sens
Le-mpleteam pe vis, ca pe-o suveică.
O să treacă și-asta. Mâine cred că
Golul dintre noi va fi imens...
 
Și cu toate-acestea am să-ți port
O frumoasă-aducere aminte.
Printre zeci și sute de morminte
Număr azi cu tine înc-un mort.

PărinŢii sunt singurii sfinŢi Pe care îi Putem îmbrăŢiŞa

Ard mistuindu-se într-o perpetuă 
neodihnă existențială. Ard și ne 
așteaptă mereu,  cu iubirea lor 

nevârstnică, la poarta casei, pipăindu-ne 
hainele din dorința de a scutura protectori chiar 
și o floare de cireș coborâtă pe gulerul cămășii, 
vătămătoare, parcă, pentru siguranța noastră,  
ascultându-ne cu luare-aminte gândurile  și 
poftindu-ne fără vorbe să ne lasăm toropiți de 
dragostea lor molcomă și desfătătoare. Bunii 
noștri părinți!

Privindu-i așezați pe banca din dreptul ca-
sei, ca doi luceferi osteniți de drum pe bol-
ta vieții, ne gândim, copii fiind, că părintele 
Arsenie Boca observa că „Tatăl nostru” e, pe 

jumătate, o rugăciune a copiilor către părinte. 
E rugăciunea şi cererea pe care orice copil 
i-ar putea-o face tatălui său. Parafrazându-l pe 
veneratul Părinte, voi spune că singura bucurie 
ce nu dezamăgeşte, dintre dezamăgitoarele bu-
curii ale oamenilor, e aceea de a ţine la piept 
pe părintele tău, îmbujorat la faţă de un sânge 
care să fie al tău și care, doar îngânându-ți 
numele, să te facă să mai descoperi o dată 
duioşia pierdută a prunciei.

Voi muri convins că numai respectul, pe 
care noi copiii îl purtăm lor, ne poate asigura 
biletul de intrare în rai. Pentru că părinții sunt 
rugăciunile noastre trăite. Ei, și numai ei, sunt 
cea mai sigură relație a noastră cu Dumnezeu.

Întrebat fiind care sunt datoriile copii-
lor față de părinți după învățătura Sfintei 
Scripturi, Ava Cleopa spunea: „Să se supună 
părinților, să asculte învățăturile părinților, să 
îngrijească pe părinții lor, să cinstească și să 
veselească inima lor, căci copiii ascultători vor 
fi binecuvântați. Nu vi se pare că aceste sfaturi 
sunt pietrele cele dintâi ale drumului ce duce 
spre Poarta Raiului?

Părinții sunt singurii sfinți pe care îi putem 
îmbrățișa!

Vasile TODI

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Pentru noi cei de astăzi este o 
realitate: Bastionul. Demult, 

demult, prin anii '30 ai veacului al 
XVIII-lea, aici se înălţau noile zi-
duri ale ravelinului Depozitului de 
Alimente. Acesta se va transforma 
în bastionul nr. I al cetăţii: bastionul 
Măria Terezia. De la destinaţia 
iniţială (bastionul proviziilor = 
Proviant Bastei) numele se extinde 
şi asupra pieţei din faţă şi chiar şi 
asupra ultimei părţi a străzii Eu-
geniu de Savoya de azi (Proviant-
gasse strada proviziilor). Bastionul 
este masiv, construit în stil baroc, 
cu întindere pe patru străzi (Popa 
Şapcă, Proclamaţia de la Timişoara. 
V. Goldiş şi T. Ionescu). Între anii 
1758-1790, aici şi-a avut reşedinţa episcopia 
catolică; unul dintre episcopi - Franz Engl - 
şi-a dat obştescul sfârşit între zidurile sale. Din 
1790, episcopia se mută în actualul sediu. Aici 
rămân inginerii militari, depozite de provizii, 

apoi începe deschiderea spre lumea exterioară: 
depozite, magazii, ateliere, altele. La etaj in-
ginerii Primăriei şi Percepția îşi fac veacul 
multă vreme. Pe la începutul veacului, aici erau 
12 depozite, ateliere, o tipografie şi o şcoală 
de scrimă (a lui Pallegrini) internate şcolare, 

depozite ale teatrului, ba chiar şi 
arhivele statului. După război lucru-
rile merg cam tot aşa. Trebuie să vină 
socialismul pentru ca lucrurile să se 
„spargă”. Dorinţa era de a dărâma 
urmele trecutului, drept pentru care 
începe distrugerea zidurilor dinspre 
Policlinica nr. 3. Un „complot” din 
presă salvează bastionul şi - din  
1971/2 încep lucrările de reamena-
jare. Aici sunt adăpostite - la etaj - 
colecţiile de etnografie bănăţeană,    
la  parter muzeul tehnic (cine-şi mai 
aduce aminte ce piese de excepţie au 
fost adăpostite aici?), colecţiile vechi 
ale Bibliotecii Judeţene Timiş (aici 
este memoria culturală a Banatului 
şi mă întreb dacă bănăţenii au sau nu 
interes să şi-o păstreze, căci trebuie 
făcut ceva urgent) spaţii expoziţio-

nale, alte culturale, un  restaurant, cramă etc., 
etc. Un spaţiu care ar trebui să-şi afle un stăpân  
real şi ferm care să-l pună în circuit cultural și 
turistic, căci vremea și oamenii nu iartă - dar 
nici nu uită.

Bastionul Cetãþii

(Eseu republicat la solicitarea cititorilor)



2. octombrie

„Popor din Banat, trezeşte-te!” - Sever Bocu <

 oaia de 
Jimbolia

Jimbolia a îmbrăcat din nou straiele 
de sărbătoare, de această dată pentru 

a închina două zile de manifestare solemnă 
toamnei, care și anul acesta a fost generoasă și 
i-a înavuțit pe jimbolieni cu roadele sale alese.

A fost o sărbătoare specială, deoarece 
anul acesta s-au desfășurat în paralel 
Serbările Toamnei și Kirchweih-ul cartierului 
Futok, într-o atmosferă de interculturalitate 
prietenoasă și roditoare. Manifestarea nu 
s-a rezumat, așa cum v-ați fi așteptat, doar 
la cântec, joc și voie bună, ci au avut loc 
evenimente culturale de înaltă ținută, găzduite 
de Casa de Cultură a orașului. Domnul 
primar, în cadrul deschiderii oficiale a 
Serbărilor Toamnei, a adresat cuvinte de 
mulțumire participanților: „Vă mulțumesc 
tuturor celor prezenți pentru că ați dat curs 
invitației noastre și ați binevoit să fiți alături 
de noi la această importantă consfătuire, 
dar și la sărbătoarea orașului nostru. 
Jimbolia este o localitate cu vechi stagii în 
Banatul istoric și de-a lungul vremii. Fiind 
o așezare de graniță, în Jimbolia au trăit 
în bună înțelegere diferite etnii, alături de 
români fiind prezenți germani, maghiari, 
sârbi și alte naționalități. Aici s-au întâlnit 
și diferite confesiuni religioase, în funcție 
de etnie și, în același timp, s-a dezvoltat o 
interculturalitate în care se împletesc armonios 

obiceiuri și tradiții ale celor care trăiesc pe 
aceste meleaguri. Chiar acum, când are loc 
manifestarea «Serbările Toamnei», în paralel 
se desfășoară Kirchweih-ul cartierului Futok, 
una dintre cele mai mari sărbători ale etnicilor 
germani din orașul nostru.”

Acestea fiind spuse, în sala de spectacole 

ale Casei de Cultură  a  urmat conferința 
„Oportunități de finanțare în agricultură, în 
perioada de programare 2014-2020”, în care 
domnul prof. dr. Ioan Petroman a prezentat o 
lucrare despre rasele de animale tradiționale 
și importanța lor în gospodăriile agricole 
mici. S-a discutat despre rasele autohtone  de 
porci Mangalița, de oi – Țurcană, de capră – 
Alb din Banat şi despre găinile din rasa Gât 
Golaș de Transilvania. Apoi, domnul conf. dr. 
Cosmin Sălășan a precizat că este important ca 
fermierii să se adune în cooperații sau asociații 
de producători. Cu atât mai mult cu cât această 

formă de organizare la nivelul agricultorilor 
are tradiție în Banat, existând încă din perioada 
interbelică. „Cooperația, a spus vorbitorul, este 
un mijloc la îndemână de a obține venituri 
suplimentare, gospodăriile tradiționale fiind 
sprijinite prin Fondul European Agricol pentru 
Dezvoltare Rurală”. 

În continuarea conferinței, domnul prof. 
Ioan Csosz a prezentat posibilitățile de 
finanțare pe care agricultorii le pot accesa 
prin intermediul Agenției pentru Finanțarea 
Investițiilor Rurale.

 Amfitr ionul  manifestăr i i ,  domnul 
primar Adrian Darius Postelnicu, a abordat 
problematica Grupului de Acțiune Locală, dând 
detalii despre acțiunile viitoare ale Grupului de 
Acțiune Locală Banat Vest în perioada 2016-
2020.

Tot în această zi s-a deschis a VIII-a 
ediție a Târgului Internațional de Toamnă, în 
care producători din toate zonele și-au putut 
etala preparatele, în centrul orașului. Tot 
acolo s-a desfășurat concursul gastronomic, 
în care zeci de ceaune au ispitit trecătorii. 
Bucătari din Ungaria, Serbia și România s-au 
întrecut în prepararea gulașului la ceaun. 
După momentele de grea încercare pentru 
gurmanzi, a urmat spectacolul folcloric oferit 
de către Asociația Pro Datina, în care, pe 
lângă ansamblurile locale de dans, au urcat pe 
scenă artiști consacrați ai folclorului bănățean 

precum Carmen Popovici Dumbravă, Mariana 
Șușca, Codruța Rodean, Georgiana Necșa, 
Ciprian Pop, Bogdan Cioranu, Gabriel 
Dumitru și Felicia Stoian. Pe seară, șvabii 
au schimbat ritmul și au invitat participanții 
să se bucure alături de ei la cel mai frumos 
Kirchweih, nu înainte, însă, de a încinge 
o horă în fața primăriei, invitându-l pe 
domnul primar și întreg Consiliul Local 
să sărbătorească împreună. Formațiile de 
dans șvăbesc, pregătite de domnul Hansi 
Muller au încântat privirile spectatorilor, iar 
domnul Nagy Illes ne-a spus ce diferențiază 
Kirchwieh-ul din Futok de alte rugi șvăbești: 
„Ceea ce este diferit la noi, spre deosebire 
de localitățile în care încă se mai păstrează 

acest obicei, este că noi în defilare mergem 
cu căruța, împreună cu alaiul de tineri frumos 

îmbrăcați în portul șvăbesc. N-am mai văzut 
altundeva acest obicei și ne mândrim că încă îl 
putem păstra.” 

A doua zi în aceeași atmosferă de sărbătoare 
a continuat spectacolul și expoziția micilor 
producători recunoscători toamnei pentru 
bogățiile revărsate asupra lor.

Jimbolia îmbracă straiele de sărbătoare ale toamnei

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Domnul primar Adrian Darius Postelnicu în pas cu tinerii noștri
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lugoj

Ziua Educaţiei a fost sărbătorită la 
Lugoj cu o bucurie aparte. În 5 

octombrie, cu ocazia împlinirii a 20 de ani 
de la înfiinţarea secţiei de limbă franceză 
la Colegiul Naţional „Iulia Haşdeu”, a fost 
organizată o acţiune educativă cu scopul de a 
puncta aspectele esenţiale ale educaţiei, cât şi 
pentru a felicita pe toţi cei implicaţi: profesori, 
învăţători, educatori sau elevi.

Întrebată ce reprezintă această secție, 
doamna profesor Ramona Bululoi, ne-a spus 
că: „Secţia de bilingv franceză reprezintă un 
reper important atunci când vorbim de Colegiul Naţional „Iulia Haşdeu”, iar referitor la 
Ziua Educaţiei este bine de precizat că, atunci când folosim acest termen, să nu uităm de 
componenta principală a acesteia, respectul.  Reamintim astăzi acest lucru şi îi felicităm pe 
toţi cei implicaţi în sistemul educativ”.

„Fără educaţie, ce este omul?” 
Joseph ADDIsON

Francisc BOLDEA - primarul municipiului Lugoj

Exigența unui edil pen-
tru lucrările contrac-

tate în numele și în folosul 
comunității  este o dovadă 
elocventă de respect pentru 
oamenii urbei sale. Un astfel 
de exemplu s-a „recepționat” 
la sfârșitul lunii trecute, când 
primarul orașului nostru, 
domnul Francisc Boldea nu 
a recep ţio nat mai multe lu-

crări de as faltare a străzilor din oraş din cauza 

unor deficienţe con statate la partea de exe cu ţie. 
În principal au fost ob servate defecte în jurul gu-
rilor de canal şi de ni ve lări ale mixturii asfaltice, 
puse peste terasamentul dru mu rilor.

Întrebat de redactorul nostru care este deznodă-
mântul acestei situații?, domnia sa ne-a răspuns:

4Am întocmit o listă cu probleme și am dat 
un termen constructorului ca până la 30 sep-
tembrie să le remedieze. Nu sunt lucruri grave, 
dar asfaltarea trebuie refăcută în punctele vi-
zate, mai ales la gurile de canalizare de pe stră-
zile Barițiu, Bistrei, Dorobanților, Partizanilor și 

Plopilor.
La sfârșitul acestei luni, vor fi finalizate lu-

crările pe zece străzi.
Este vor ba de Ana I pătescu, Fun dă tura 

Bocșei, Gri gore U re che, Ho no ri ciu lui, Lalelelor 
(tronsoanele 1 și 2), Li lia cu lui, Nuferilor, Ro
zelor, Tra ian Vuia (până după Hi po drom) și Fun
dă tura Tra ian Vuia.

În total lucrările se vor întinde pe o distanță 
de trei kilometri și se vor a co peri cu asfalt, pes-
te 20.000 de m.p.

Nu sunt lucruri grave, dar asfaltarea trebuie refãcutã

Lugoj, un curcubeu interetnic

Lugojul poate fi socotit o capitală a armoni-
ei interetnice. A armoniei și a respectului 

pentru aproape. Dovadă stă ziua de  9 octombrie, 
Ziua Naţională a Comemorării Holocaustului în 
România.

Cu acest prilej, ca urmare a unei vechi cola-
borări, elevii Colegiului Naţional „Iulia Hasdeu” 
din Lugoj, coordonați de  către profesorul Ho-
raţiu Suciu, s-au alăturat membrilor Comunităţii 
Evreieşti din Lugoj, la ceremonia organizată la 
Sinagoga Neologă.

În cadrul ceremoniei, preşedintele Comunităţii 
Evreieşti din Lugoj, domnul Ivan Eric Bloch, le-a 
vorbit elevilor despre Holocaust, dar şi despre tra-
diţiile şi obiceiurile comunităţii evreieşti din Lugoj.

În acelaşi context, al Zilei Naţionale a Come-
morării Holocaustului în România, elevii din cla-
sa a XI-a E de la colegiul lugojean, au organizat, 
începând cu 7 octombrie 2016, o expoziţie de afi-
şe pe tema Holocaustului, în cadrul proiectului 
„Holocaustul prin ochii copiilor” – ediţia a III-a.

Locuinţe noi pentru lugojeni

La sfârșitul lunii trecute, la Primăria Mu-
nicipiului Lugoj, în prezența domnului 

primar Francisc Boldea, a avut loc dezbaterea 
publică privind construirea a două noi cartiere 
de case, la periferia municipiului.

Alături de edilul orașului,  au fost prezenți 
atât arhitectul, cât și secretarul municipiului. Lor 
s-au alăturat șase consilieri locali, trei aparținând 
partidului social democrat și trei independenți.

Dezvoltatorii și arhitecții proiectelor supuse 
dezbaterii, au prezentat celor prezenți, la modul ge-
neral, zonele unde urmează construcția locuințelor.

Lugojeanul cu 96 de medalii

ªcoala sportivă lugojeană a de monstrat 
de-a lungul tim pului că este capabilă să 

for meze şi să pregătească per for meri cu rezultate 
notabile atât în plan naţional, cât şi la competiţii  
internaţionale de anvergură. Numele spor ti vi lor 
lugojeni, care au cu nos cut performanţa, au făcut 
cinste municipiului din Ti miş şi au reprezentat 
mo de le pentru generaţiile care le-au urmat. Un 
produs de excepție al școlii sportive lugojene este 
Norbert Marcu.

„Norbert este un sportiv care evoluează bine 
la toate aparatele. S-a re mar cat la a tâ tea concursuri, este disci pli nat ascultător, pasionat şi dorinţa 
lui este de a deveni campion mon dial şi olim pic. Are rezultate bune la în văţătură şi la şcoa la unde 
învaţă şi, cu am bi ţie şi se rio zitate, poate să ob ţi nă ceea ce-şi doreşte ”, declară antrenorul A drian 
Meleancă.

În cei a proape patru ani de când par ticipă la concursuri, Nor bert Marcu a reuşit să adune un 
număr de 96 de medalii de toate culorile, do ve din du-şi calităţile de performer de perspectivă.

Teatrul lugojean
Pr e -

sti-
g i o a s a 
activitate 
artistică a 
Teatrului 
M u n i c i -
pal „Tra-
ian Gro-
zăvescu” 
din Lugoj 
se confir-

mă și prin participarea, la două festivaluri, unul 
internațional, „Tragos”, de la Tulcea, și unul 
național, „Tanța și Costel”, de la Medgidia.

Actorii lugojeni au fost invitați cu spectacolul 
de teatru „Pinocchio”, de C. Collodi, în regia lui 
Dan Mirea.

Din distribuție fac parte Ileana Căprariu, Lore-
dana Lupescu, Cristina Velici, Constantin Ilie, Tu-
dor Trăilă, Constantin Goloșie și Bogdan Gașpar.

Pagină realizată de Jovana sTAN
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

Magdalena Ciurea - primarul comunei Ramna

De fiecare dată când 
merg spre Ramna, mă 

încearcă o bucurie copilăreas-
că. Peisajele pe care o mână 
cerească le-a pus și le-a potri-
vit în drumul vechiului țăran, 
precum și în drumul actualu-
lui  homo modernus, degajă o 
liniște celestă, o pace edenică 
și îmi dă simțământul că in-
diferent ce căi va lua omeni-

rea, esența ei constă în simplitatea naturii, care 
ne cheamă, care ne îndeamnă, fără de care omul 
nu va putea avansa spre o înțelepciune supremă, 
cu chiar toată tehnologia sa. Întreaga comunitate 
râmneană nu poate fi decât norocoasă că își duce 
traiul pe un pământ binecuvântat. Iar, ca dovadă 
că ceea ce am scris mai sus nu sunt simple vorbe, 
am întâlnit-o pe doamna primar, care radiază de 
energie pozitivă, cu toate activitățile solicitante și 
responsabilitățile ce apasă greu pe umerii dom-
niei sale.

Doamnă primar, mă bucur foarte mult să vă 
revăd! Am, pentru prima dată, prilejul de a sta 
de vorbă cu dumneavoastră, fapt ce mă onorea-
ză, și dați-mi voie să vă spun că, personal, vă 
apreciez munca, determinarea și spiritul mereu 
tânăr. V-aș ruga ca, întâi de toate, să îmi spuneți 
cum apreciați inițiativa membrilor fondatori ai 
Asociației Primăriilor din Banatul Istoric de a 
crea o asociație necesară, aș spune eu, pentru 
dezvoltarea regiunii de Vest.

4Și eu mă bucur că am o colaborare atât 
de bună cu dumneavoastră și cu întreaga 
instituție a  Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Isto-
ric. Vreau să vă spun, referitor la ce mați între-
bat despre această inițiativă de fondare a unei 
asociații a primăriilor, că am participat doi ani la 
rând la București, la activitățile desfășurate de 

Asociația Comunelor din România. Pot să spun 
că în urma acestora am văzut cum stau lucru-
rile la nivel național, în sensul că mulți primari 
din țară au participat, șiau spus doleanțele, 
problemele pe care le întâmpină fiecare în co-
muna pe care o conduc, au avut loc întâlniri cu 
diverși miniștri sau secretari de stat și sau văzut 
și rezultate. Așadar, eu consider că și această 
Asociație a Primăriilor din Banatul Istoric este 
benefică pentru noi, primarii din județele Caraș
Severin, Timiș, Arad și Hunedoara pentru că se 
pot face lucruri frumoase. În primul rând, se pot 
face asociații de dezvoltare intercomunitară, se 
pot accesa fonduri europene. E nevoie de aces-
te asociații între comunele vecine pentru că, din 
păcate, de când a apărut ghidul solicitantului 
pe noul PNDR 20142020, știm că foarte puține 
comune se încadrează în condițiile ce permit 
accesarea fondurilor pentru alimentare cu apă 
și canalizare din cauza numărului insuficient de 
locuitori. Ori, făcânduse asociații de dezvoltare 
intercomunitară, altfel vor sta lucrurile.

Nu degeaba spune românul: „Unde-s mulți, 
puterea crește!”. Doamnă primar, știu că 
întreprindeți acum foarte multe activități legate de 
dezvoltarea infrastructurii, dar haideți să lăsăm 
pentru o clipă grija lucrurilor materiale și să ne 
îndreptăm atenția spre educație. Știu că sunteți un 
promotor convins al educației și învățământului. 
De asemenea, știu că ați fost alături de elevii 
școlilor din Ramna, la începutul anului școlar, 
dar cred că micii învățăcei s-ar bucura să vă afle 
grija pe care le-o purtați și printre filele jurnalului 
nostru. Ce le spuneți celor care mâine vor repre-
zenta Ramna?

4Miaș dori ca elevii de la Ramna să obțină 
rezultate bune la învățătură, ca și până acum 
și să ne mândrim cu ei fiindcă, trebuie să vă 
spun, am avut elevi foarte buni. Au obținut cele 

mai bune rezultate pe zona Bocșa la evaluările 
naționale, iar la bacalaureat au obținut, de ase-
menea, rezultate foarte bune. Sper ca și anul 
acesta să obțină rezultate la fel de bune, chiar 
mai bune, să reprezinte cu cinste școala de la 
Ramna și, mai mult decât atât, sunt convinsă că 
vor făuri un viitor frumos pentru comuna noas-
tră. Mult succes!

Vă implicați activ în toate aspectele ce țin 
de comună. Permiteți-mi să vă întreb: câte ore 
alocați acestei activități de edil al comunei?

4Nu aș putea să vă spun exact câte ore 
sunt. Stau aici atât cât este nevoie, însă nu este 
ușor. De ce este greu? Pentru că trebuie să fiu 
mereu în mijlocul oamenilor, să rezolv proble-
mele comunității, trebuie să fiu și soție, și gos-
podină…

Și mamă, doamna primar!
4Și mamă, și, încă puțin…bunică!
Aici doream să ajung. Dincolo de activitatea 

dumneavoastră de edil, vă așteaptă o bucurie care 
încununează viața unei mame, aceea de a deveni 
bunică. Spuneți-mi, v-ați gândit la numele pe care 
îl va purta cel dintâi nepot al dumneavoastră?

4Da, fiica mea, împreună cu ginerele meu, 
au ales numele de  David, iar eu am ținut mult  
săl cheme și Adrian, ca pe tatăl meu. Am vrut să 
poarte și numele tatălui meu fiindcă fiica mea a 
fost singura lui nepoată și a iubito foarte mult.

Văd pe chipul dumneavoastră emoție și nerăb-
dare.

4Trăiesc niște sentimente pe care nu vi le 
pot exprima în cuvinte. Faptul că știu că va veni 
îmi aduce deja niște emoții și niște trăiri extraor-
dinare. Nu știu cum va fi când îl voi ține în brațe.

Noi vă felicităm și îi urăm, încă de pe acum, să 
fie înțelept ca regele David și viteaz precum împă-
ratul Hadrian.

4Vă mulțumesc frumos! 

Trebuie sã fiu mereu în mijlocul oamenilor

În duminica a zecea după Rusalii, la 
Ramna a avut loc sfințirea bisericii 

ortodoxe, după ce s-au executat lucrările 
la exteriorul bisericii parohiale cu hramul 
„Învierea Domnului”.

Acum, într-o nouă haină, biserica a 
întâmpinat cu bucurie sosirea Preasfinţitului 
Părinte Lucian, Episcopul Caransebeşului, 
care a fost prezent la acest moment de mare 
solemnitate.  Presfințitul a binecuvântat cu înalt 
harul său noul veșmânt al Casei Domnului, 

după care, înconjurat de un sobor de preoți 
și diaconi, a oficiat Sfânta Liturghie, la care 
au participat autoritățile locale, în frunte cu 
doamna primar Magdalena Ciurea. 

În cadrul Sfintei Liturghii, părintele paroh 
Adrian Moteca a fost hirotonisit sachelar, 
spre marea mândrie a credincioșilor, care 
s-au adunat în număr mare, cu sufletele curate 
ca să primească binecuvântarea aleșilor lui 
Dumnezeu. 

 Iată cuvintele pline de înțelepciune și 
blândețe ale Preasfințitului Părinte Lucian, 
Episcopul Caransebeșului: „Chiar dacă am 
rămas cu o singură biserică ortodoxă aici, la 
Ramna, pentru că cealaltă a fost retrocedată 
bisericii greco-catolice, dumneavoastră nu ați 
deznădăjduit, ci v-ați mobilizat și v-ați întărit 
în credința cea adevărată, în credința moșilor și 
strămoșilor noștri, atașându-vă și mai mult de 
această biserică, de acest lăcaş de închinare, în 
care dumneavoastră și înaintașii dumneavoastră 
v-ați botezat, v-ați cununat și tot de aici 
înaintașii dumneavoastră au plecat pe ultimul 

drum spre cimitir, care, de asemenea, este 
îngrijit și de care dumneavoastră v-ați ocupat 
foarte mult. La intrare în sat am văzut și o troiță 
în jurul căreia ați așezat flori și iarba este cosită 
nu demult. Prin urmare, toată comunitatea și 
toate lucrurile sacre din această parohie au fost 
primenite pentru ziua de astăzi, în primul rând 
Sfânta Biserică, apoi curtea bisericii, cimitirul, 
dar și troițele care binecuvântează această 
comunitate pravoslavnică.”

Oaspeţi de seamă la Ramna

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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Au trecut câteva zeci de zile de când 
domnul Profesor Doctor Dumitru To-

moni a fost ales Cetățean de Onoare al orașului 
Făget. Am lăsat să se așeze aura recunoștinței 
unui oraș întreg peste numele acestui important 
scriitor și istoric al Țării Banatului, îngăduindu-
mi acum să îl felicit la rându-mi, atât în numele 
Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, cât și 
al meu personal, pe distinsul nostru colabora-
tor, adresându-i cele mai sincere urări de sănă-
tate, viață lungă și pace creatoare.

Pentru cititorii noștri din alte Țări Românești, 
și nu numai, domnul Prof. dr. Dumitru Tomoni 
este pre ședintele Societății de Știi nțe Istorice 

din Ro mâ nia, filiala Lu-
goj.

A pu bli cat 24 de lu-
crări şi peste 150 de stu-
dii şi arti co le de is torie.

Domnia Sa a devenit 
Ce tățean de Onoare al 
ora șu lui Făget prin Hotă-
rârea Consiliului local și a 
Primăriei orașului Făget. 

Înaltul titlu i-a fost acordat „pen tru promovarea 
con stan tă a culturii și spi ri tua lității bănățene” de 
către domnul profesor Mar cel Avram, primar al 
ora șu lui Făget.

Doctor în istorie, Dumitru Tomoni este au-
torul a zeci de cărți de profil, remarcându-se 
prin munca de vo ta tă în sprijinul comunității și 
în educarea elevilor de la liceul teoretic „Traian 
Vu ia” din Făget.

 În semn de o ma giu și recunoștință pen  tru 
jertfa elevilor tim i șo reni din decembrie 1989, 
So  cie tatea d e Științe Isto ri ce din România i-a 
premiat re cent cartea „Pionieri și u te ciști îm-
potriva lui Cea u șes cu. De cembrie ’89 în Ti mi -
șoa ra”.

Binemeritată gratitudine

Vasile TODI
Preşedinte al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Fãget

Cel mai estic oraş 
din judeţul Ti-

miş continuă eforturi-
le pentru modernizare 
şi adaptare la normele 
specifice unei urbe de 
interes. Munca nu a 
fost şi nu este nici acum 
uşoară, dar toate lu-
crurile puse în practică 
în ultimul timp au dus 

şi vor duce la o schimbare la faţă a întregului 
oraş, consideră oficialii Primăriei Făget. Prima-
rul Marcel Avram împreună cu consilierii locali 
continuă proiectele de dezvoltare începute şi se 
pregătesc de implementarea unor lucrări noi. 
Potrivit acestuia, întreaga administraţie locală îşi 
va canaliza atenţia spre lucrurile de care mai este 
nevoie în oraş, pentru ca oamenii locului să aibă 
un trai mai bun şi un oraş primitor. „Vechiul con-

siliu a fost unul interesat în proporție de 99% de 
problemele făgețenilor și doar 1% de cele politi-
ce. La fel ca în anii trecuţi, îmi doresc ca și con-
siliul local nou constituit să aibă drept priorități 
nevoile oamenilor şi rezolvarea lor. Ne-am luat 
angajamentul să lucrăm pentru şi în interesul co-
munităţii şi aceasta vom face”. Lupta adminis-
traţiei locale a început cu 22 de ani în urmă, când 
Făgetul a fost declarat oraş. „Ridicarea la rang 
de oraş a însemnat pentru Făget apariţia unor in-
stituţii publice precum Judecătoria, spitalul sau 
diverse instituţii bancare. Faptul că suntem un 
oraş cu perspective ne-a permis să luptăm pentru 
a opri desfiinţarea spitalului şi a Judecătoriei. Ca 
oraş, am reuşit să atragem mai mulţi investitori, 
fapt care a dus la crearea de locuri de muncă”, 
precizează primarul Marcel Avram. Şeful admi-
nistraţiei locale din oraşul castanilor a devenit 
cunoscut în mass-media şi datorită măsurilor pe 
care le-a luat după ce a ocupat fotoliul de primar. 
Una dintre acestea a fost reducerea aparatului 

birocratic al primăriei la o treime, deoarece, spu-
nea acesta, înainte de alegerea sa în funcţie la 
Făget era o practică în irosirea banului public, 
iar mulţi dintre funcţionari intrau doar o dată pe 
lună în clădirea administrativă.

Pentru că nici educaţia nu a fost uitată, printre 
reuşitele din ultimii ani, de care edilul se declară 
mulţumit, se numără şi Centrul educaţional „Pa-
triarh Miron Cristea”. De serviciile educative şi 
sociale oferite în centru beneficiază copii cu vâr-
ste cuprinse între 7 şi 14 ani, proveniţi din fami-
lii sărace. „Centrul dispune de încălzire proprie, 
de grupuri sanitare moderne şi toate dotările ne-
cesare învăţatului şi recreerii. Elevii beneficiază 
de toate condiţiile pentru pregătirea temelor şi 
pentru luarea mesei. Aceştia primesc două mese: 
prânzul şi o gustare, iar sub supravegherea unui 
dascăl, elevii îşi fac temele. Este o realizare de-
osebită, deoarece copiii sunt păstraţi în şcoală, 
sunt pregătiţi pentru un viitor în societatea în 
care trăiesc”, consideră primarul Marcel Avram.

„Ne-am luat angajamentul să lucrăm în interesul comunităţii 
şi aceasta vom face!”

Marcel Avram, primarul oraşului Făget

Ada MAxIM

Inspectoratul Pentru Situaţii de Urgenţă 
„Banat”al judeţului Timiş atrage aten-

ţia asupra riscurilor la care sunt expuşi locui-
torii odată cu sosirea sezonului rece, din cauza 
folosirii unor dispozitive de încălzit improprii 
sau neglijenţa manifestată prin necurăţarea co-
şurilor de fum.

Pentru a-şi proteja viaţa şi bunurile, salvato-
rii recomandă verificarea, curăţarea şi repararea 
coşurilor de fum cel puţin o dată pe an, de către 
o persoană autorizată, precum şi tăierea crengi-
lor de  copac aflate deasupra sau în apropierea 

coşurilor.
De asemenea, materialele combustibile tre-

buie păstrate la distanţă faţă de sobe, iar izola-
rea sobei faţă de podea şi pereţii din apropiere 
este absolut necesară.

Depozitarea cenuşii se face doar  într-un 
container de metal în exteriorul locuinţei şi la 
distanţă de casă, grajd, fânar sau  depozite.

Nu folosiţi  aparate şi mijloacelor de încăl-
zire electrice improprii sau cu defecte şi nu le 
aşezaţi în apropierea materialelor combustibile.

Decuplaţi întotdeauna aparatele de încălzire 
electrice înainte de a părăsi locuinţa sau de a 
adormi şi cel mai important – nu lăsaţi nicio-
dată copiii nesupravegheaţi cu soba aprinsă ori 
aparatele de încălzire electrice în funcţiune.

În atenţia locuitorilor oraşului nostru
Ada MAxIM
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lipova

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPEscU

Luna septembrie a marcat, la fel ca în 
fiecare an, un eveniment important pentru 

comunitatea noastră: comemorarea eroilor de la 
Detaşamentul Păuliş. 

Manifestările comemorative din acest an au 
marcat împlinirea a 72 de ani de la luptele eroice 
din septembrie 1944, care s-au purtat împotriva 
trupelor inamice pe teritoriul judeţului Arad, 
pentru apărarea Defileului Mureşului şi a 
suveranităţii şi integrităţii patriei.

Toate acestea au fost organizate de către 
Asociaţia Naţională a Veteranilor de Război – 
Secţiunea „Detaşamentului Păuliş”, în sprijinul 
căreia au venit : Instituţia Prefectului Arad, 
Consiliul Judeţean Arad, Primăria oraşului 
Lipova, Primăria comunei Păuliş, Arhiepiscopia 
Aradului, Unităţile militare 01249, 01221 şi 
02526, precum şi  Direcţia pentru Cultură şi 
Patrimoniu Naţional a Judeţului Arad. 

Programul manifestărilor comemorative a 
început cu un ceremonial militar şi religios la  
Cimitirul Eroilor din Radna, unde s-a oficiat o 
slujbă de parastas şi de pomenire a eroilor și 
s-au depus coroane, în semn de adâncă prețuire, 
după care a fost oficiată o slujbă de comemorare 
la Păuliș.

Dintre reprezentanţii locali şi judeţeni care 
au participat la aceste acţiuni de comemorare, 
amintim pe: Mircea Jichici - Primarul oraşului 
Lipova, Vasile Dodon – Viceprimarul oraşului 
Lipova, consilieri locali, precum şi alţi 
reprezentanţi ai Primăriei şi Consiliului Local 
Lipova şi reprezentanţi ai Instituţiei Prefectului 

a Municipiului Arad.
Alături de aceştia, la eveniment, au luat 

parte reprezentanţi ai Asociaţiei Naţionale 
a Veteranilor de Război, reprezentanţi ai 
Bisericilor Ortodoxe din Lipova, Radna şi 
Şoimoş, cadre militare de la Poliţia Lipova şi 
Unitatea  Militară din Lipova, reprezentanţi 
din cadrul ACMRR Lipova, reprezentanţi ai 
Ocoalelor Silvice din Lipova şi Radna,   precum 
şi reprezentanţi ai diferitelor instituţii din oraşul 
Lipova.

La Păuliş, evenimentul a debutat cu un 
ceremonial religios oficiat de un sobor de preoţi 
condus de ÎPS Timotei Seviciu, Arhiepiscop 
al Aradului, urmat de cuvântările domnului 
prefect Cosmin Pribac, ale preşedintelui CJ 
Arad - Iustin Cionca. De asemenea, au luat 
cuvântul:  generalul de brigadă în retragere 
Constantin Mărăcine, preşedintele Asociaţiei 

Veteranilor de Război Timiş, în numele 
generalului în retragere Marin Dragnea, 
preşedintele Asociaţiei Naţionale a Veteranilor 
de Război, comandantul Diviziei 4 de Infanterie 
Cluj - general maior dr. Ioan Manci și primarul 
comunei Păuliş - Ioan Turcin.

Evenimentul din aceast an a cuprins şi un 
moment special, pregătit de organizatori, 
constând în acordarea titlului de cetăţean de 
onoare al comunei Păuliş pentru şase veterani de 
război, supravieţuitori ai bătăliei din septembrie 
1944, aceştia fiind: mr. (rtr.) Mihai Popescu, plt. 
(rtr.) Victor Oltei, lt. (rtr.)Bebe Osman, lt. (rtr.) 
Cicerone Trîncu, cpt. (rtr.) Dumitru Farcaş și 
cpt. (rtr.) Ioan Tobescu. 

Finalul manifestărilor a fost unul fastuos, 
fiind marcat prin depunerea coroanelor de 
flori la Monumentul Eroilor şi defilarea 
detaşamentului de onoare compus din militarii 
Batalionului 191 Infanterie „Colonel Radu 
Golescu” din Arad.

Ceremoniile desfăşurate în această zi de 
17 septembrie 2016 au fost foarte frumoase şi 
impresionante, veteranii de război prezenţi în 
cadrul acestor manifestări, în vârstă de peste 
90 de ani,  și-au exprimat cu această ocazie, 
onoarea şi bucuria de a putea fi prezenţi şi azi,  
după 72 de ani,  la toate aceste activităţi de 
comemorare, sperând că la următorul eveniment 
care marchează această zi importantă, vor fi din 
nou la Lipova şi la Păuliş pentru a marca 73 
de ani de la luptele pe care le-au purtat în anul 
1944 la Păuliş.

Primăria şi consiliul Local al oraşului Lipova prezente la comemorarea 
eroilor Detaşamentului Păuliş

Deschiderea  anului   şcolar  este  
întotdeauna o sărbătoare, iar școala şi-a 

redeschis porţile din nou pentru a primi, cu mic 
cu mare, fiecare elev. 

În cadrul celor două licee din oraşul Lipova, 
Liceul „Atanasie Marienescu” şi Liceul „Sever 
Bocu”, elevii au fost întâmpinaţi cu noi forţe, 
planuri, activităţi şi aşteptări în noul an şcolar 
2016-2017.

Reprezentanţii conducerii fiecărui liceu au 
întâmpinat elevii așa cum se cuvine, după care 
a urmat prima oră de dirigenţie, la clasă, alături 
de învăţători sau diriginţi. Au fost momente 
emoţionante  pentru toţi elevii, mai ales pentru 
cei care au început un nou ciclu de învăţământ. 

Educaţia este iniţierea în viaţa spiritului, 
pregătirea sufletului  uman în căutarea 
adevărului şi a virtuţii. Prin intermediul ei, nu 
se doreşte altceva decât oferirea unui ajutor 
pentru cei mici , astfel încât în viitor aceştia să 
ajungă oameni demni, respectuoşi şi capabili să 
ia hotărâri responsabile.

Aşa cum se întâmplă la începutul fiecărui 
an şcolar, toţi profesorii s-au străduit să-şi 
primească elevii cât mai călduros în sălile de 
clasă curate şi pregătite special pentru prima zi 
de şcoală.

Ambele licee lipovane, Liceul „Atanasie 
Marienescu” şi Liceul „Sever Bocu”, şi-au 
așteptat elevii în școli curate, dotate cu tot ce 
este necesar pentru un învățământ de calitate, 
cu profesori competenți, cu dragoste pentru 
profesie și pentru elevi, unde profesorii le sunt 

elevilor călăuze și prieteni mai mari care le stau 
la dispoziție de câte ori este nevoie în munca pe 
care o vor desfășura împreună. Părinților le-a 
fost adresat îndemnul la un adevărat parteneriat 
în educație din care vor avea de câștigat 
elevii, așteptându-se sfaturi și soluții în munca 
desfășurată pentru educarea copiilor.

Reprezentanţii de la conducerea celor 

două licee din oraşul Lipova, Donţu Lucian 
– director Liceul „Atanasie Marienescu” şi 
Berindei Oviduţa – director Liceul „Sever 
Bocu”, au transmis în final urări de sănătate, 
putere de muncă, succese și împliniri tuturor 
celor prezenți la festivitate, iar elevilor le-a 
fost evidenţiat faptul că şcoala și familia 
sunt principalii factori în care se va modela 
personalitatea fiecărui tânăr. Formarea și 
modelarea copiilor începe în familie și se 
consolidează în mod organizat în școală ca apoi 
să continue toată viața.

Din partea domnului primar al oraşului 
Lipova, Iosif Mircea Jichici, au fost prezenţi la 
cele două licee, pentru deschiderea anului şcolar 
2016-2017, Petru Cociş – Administrator public 
al Oraşului Lipova şi Adela Popescu – Consilier 
în Cabinetul Primarului, din partea cărora elevii 
au primit un mesaj foarte frumos pentru noul an 
şcolar: „Le urez elevilor un an şcolar frumos, 
mult succes, în desfăşurarea activităţii şcolare, 
un nou an pe care să-l termine cu rezultate 
excepţionale, iar profesorilor şi părinţilor le 
transmit aceleaşi gânduri de bine deoarece, 
alături de aceşti copii minunaţi, contribuie, în 
mod egal, în formarea viitorului ţării noastre !"

Primul clopoţel  a răsunat 
şi în şcolile din oraşul Lipova
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Gabriel Ciora - directorul şcolii generale Giarmata

Educația este pilonul 
central al societăților. 

La Giarmata se observă un 
efort continuu de a desăvârși 
procesul educațional, de a le 
asigura tinerilor elevi un ca-
dru propice învățării și de a 
le canaliza atenția înspre vii-
torul lor profesional. Despre 
acest subiect, al educației, am 

stat de vorbă cu domnul director al Școlii Generale 
cu clasele I-VIII din Giarmata, Gabriel Ciora:

Domnule director, a trecut puțin timp de la de-
butul anului școlar. E firesc, trăind într-o țară în 
care demografia devine o problemă,  să vă între-
băm despre numărul elevilor din comuna Giar-
mata. Există modificări semnificative față de anul 
trecut?

4Nu sunt modificări semnificative din punct 
de vedere numeric, însă înregistrăm o ușoară 
creștere. Dațimi voie să vă spun că înregistrăm 

o creștere spectaculoasă la Cerneteaz. Acolo, 
față de 60 de elevi pe care iam avut anul trecut, 
avem anul acesta 93 la școală, iar la grădinița 
sunt 51 de copii. Acolo, creșterea este mare, iar 
aici la Giarmata ne menținem în aceiași parame-
trii. Sunt în școală circa 400 de copii și aproape 
200 la grădiniță.

 Am observat că aveți o instituție extrem de în-
grijită, cu un parc frumos, cu săli de clasă bine 
puse la punct.

4Așa este și este în mare parte meritul Primă-
riei. Școala noastră este una veche, construită în 
1897 și până acum șase ani nu a fost a comunei. 
A fost a Bisericii Catolice. Nu sa putut investi. 
Dar sa realizat un schimb imobiliar și, de când 
a redevenit a comunei, sau putut face investiții, 
iar domnul primar se implică în continuare.

Aveți în vedere noi lucrări?
4Avem în vedere schimbarea acoperișului, 

ceea ce se va întâmpla anul viitor, și mai avem 
o școală, a cărei construcție am demarato. Din 

păcate, din lipsa fondurilor financiare, sau sistat 
lucrările. Domnul primar o ia în considerare ca 
proiect în viitorul apropiat și sperăm să obținem 
fonduri europene pentru continuarea acestora.

Domnule profesor, v-aș ruga ca pe final să le 
transmiteți părinților un mesaj.

4Neam lovit de un fenomen de câțiva ani, 
acela de migrare a populației școlare către 
școala din Dumbrăvița din localitățile învecina-
te. Însă 80% din totalul de copii transferați sau 
întors și cel mai important mesaj, pe care i lam 
mai transmis și pe care îl repetăm, este să aibă 
încredere în calitatea învățământului care se 
practică la noi în școală. Să vadă și exemplul per-
sonal: noi, dascălii, avem copii aici, la școală. Să 
se gândească că nu afterschool este cel mai bun 
sistem. Contează conținutul învățării, și nu atât 
aspectul școlii, deși acum și școala noastră vine, 
din acest punct de vedere, tare din urmă. 

Noi vă mulțumim frumos și vă urăm un an 
școlar rodnic!

Este în mare parte meritul primãriei

În comuna Giarmata lucrările privind 
dezvoltarea infrastructurii continuă. 

S-au demarat lucrările pentru asfaltarea și 
modernizarea următoarelor străzi, care asigură 
circulația în interiorul comunei, străzi principale: 
Nicu Moraru; Regele Carol I; Iohani; TraianVuia; 

Ardealul; Pobeda și străzi secundare: Soarelui; 
Izvorului; Iohani; Traian Vuia; Gării; G-ral Virgil 
Economu; Română; Nicolae Iorga; Victor Babeș; 
Ștefan cel Mare; C-tin Brâncoveanu și strada 
Alexandru Mocioni. 

Necesitatea acestor lucrări derivă din forma 
inițială a drumurilor, realizate în urma lucrărilor 
de întreținere, cu straturi succesive de balast și 
piatră spartă. În plus, circulația în condiții meteo 
nefavorabile devenea greoaie, fapt ce justifică, 
încă o dată, acest imperativ.

Lucrările de asfaltare cuprind un număr total 
de 5, 97 kilometri și se desfășoară sub atenta 
privire a domnului primar, care verifică zilnic 
bunul mers al acestora. 

Din discuția avută cu coordonatorul formației 
de lucru, am putut afla că termenul acestor lucrări 

pot suporta amânări din cauza intemperiilor care 
se anunță și a umidității în exces, însă, cu ajutorul 
Bunului Dumnezeu, se preconizează că drumurile 
vor fi finalizare la sfârșitul lunii octombrie, sau, cel 
târziu, la începutul lunii noiembrie. 

La Giarmata, lucrările de modernizare continuă

După ce, în Capernaum, Hristos a vindecat 
pe sluga sutașului roman și a  biruit  

boala,  Iisus  s-a dus să  întâlnească moartea, cea 
care l-a luat pe singurul fiu al unei văduve din 
Nain. Ne putem închipui câtă durere și câtă jale a  
fost în inima acelei femei. Probabil că în mintea 
ei și-a spus că nu poate fi cu putință așa ceva, 
că „nu este logic, că nu este drept”. Dar toate 
acestea gânduri, învălmășite cum erau,  nu puteau 

să iasă din gura ei. Ceva o reținea. Și atunci 
a auzit ca prin vis cuvintele: Nu mai plânge! 
Deodată a simțit o căldură, o mângâiere, o trezire 
de nedescris, dincolo de lacrimi. L-a văzut pe 
Iisus,  Cuvântul „prin care toate s-au făcut”,  ca 
Lumină și Viață a lumii, care l-a înviat pe fiul ei.  
Abia atunci a înțeles că tot ce i s-a întâmplat a 
fost logic și drept înaintea lui Dumnezeu.  În acel 
moment  „pe fața ei s-a așezat o umbră, fină cât 
o pânză de păianjen, o umbră de nădejde, pentru 
că era taina prezentei lui Hristos  care venea în 
întâmpinarea disperaților lumii” (cf. pr. prof. 
dr. Constantin Necula). Voia și atunci să spună 
ceva, dar nu putea.   În sinea ei a găsit explicația-
răspuns, pe baza credinței, de ce nu a putut ea 
atunci să vorbească. Paradoxal, răspunsul nu a 
fost științific-argumentativ, ci interogativ: oare, 
în fața unei astfel de descoperiri mai era  ceva 
de zis?   

„Nu mai plânge!”, rămâne pe mai departe 
repetitiv, veșnic! 

Meditaţii la pericopa evanghelică din Duminica a xx-a după 
Rusalii.  Învierea tânărului din Nain, Luca 7, 11 -16

Vă prezentăm elevii clasei pregătitoare 
a școlii noastre, alături de domnul 

profesor Sorin Ahagioaiei: George Bogdan, 
Ștefania Neacșa, Sofia Paulescu, Andrei Dupoi, 
David Ilini Sebastian, David Antal Miron, Narcis 
Moisei, Robert Popa, Valentin Silaghi, Florin 
Șipețean, Adrian Căruntu, Daniel Ghiga, Patrick 
Degheluță, Andrei Gurău, Denis Tripon, Lucian 
Paul.

Elevii 
şcolii noastre

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
pr. sorin VAsIU
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Pagină realizată de Alexandra BOIcU

Având certitudinea că fiecărui om trebuie 
să îi fie dat ca măcar o dată în viață 

să asiste la slujba de sfințire a unei biserici, 
am convingerea că drumul nostru spre satul 
Ianova, sat aparținător  Comunei Remetea, a 
reprezentat drumul spre un eveniment deosebit 
pentru trăirile interioare ale unui credincios. 
Astfel, am participat la sfințirea bisericii din 
Ianova, biserică ce poartă Hramul Sfântului 
Gheorghe și Izvorul Tămăduirii. Biserica a fost 
ridicată în anul 1836, dar lucrări  importante 
de consolidare a acesteia au avut loc în ultimii 
nouă ani.

La ceea ce ne-a fost dat să asistăm este 
dificil de descris în cuvinte deoarece încărcătura 
emoțională și bucuria pe care am resimțit-o, 
fiind alături de personalități importante și 
de locuitorii satului Ianova, sunt inegalabile 
cu orice altceva. Câteva nume pe care le 
menționăm ca fiind prezente în cadrul acestui 
eveniment extrem de important și care au 
considerat a fi necesar să participe la sfințirea 
bisericii din Ianova sunt:  Preasfințitul Paisie 
Lugojanul, cel care a condus slujba de sfințire 
a bisericii din Ianova, domnul ministru Valeriu 
Tabără, domnul Titu Bojin, domnul primar Ilie 
Golubov.

 Așadar, odată cu momentul sfințirii 
lucrurilor văzute din biserică are loc și sfințirea 
sufletelor noastre. Biserica reprezintă liantul 
nostru cu Dumnezeu chiar în clipa în care se 
stabilește legătura dintre Biserica vizibilă  
ochiului și Biserica vie, care este formată de 
credința preoților prezenți la o astfel de slujbă 
și a enoriașilor.

După finalizarea slujbei de sfințire a bisericii 
din Ianova, părintele paroh, Ionuț Vîntu și-a 
făcut timp pentru a avea un dialog cu noi despre 
evenimentul petrecut și despre ceea ce dorește 
dânsul să transmită tuturor enoriașilor:

Preaonorate Părinte Paroh Ionuț Vîntu, ne 
aflăm într-o zi deosebită pentru destinul bisericii 
comunei Remetea Mare și a comunei Ianova. 
V-aș ruga să  vorbiți pentru cititorii Jurnalului 
Interregional Banatul despre această zi.

Ceea ce aș dori să precizez este faptul că 
biserica din Ianova s-a construit în anul 1836 și 
cred  că, de la acea dată și până în urmă cu nouă 
ani, lucrări de o așa mare amploare ca cele din 
perioada recentă nu au avut loc aici.  În ultimul 

timp biserica noastră  s-a consolidat. Acoperișul 
a fost renovat și consolidat, în interiorul 
bicericii tencuiala a fost dată jos, iar mai apoi 
s-a tencuit din nou și interiorul a fost pictat în 
frescă.  La rândul său, exteriorul bisericii  a fost 
decopertat, tencuit și zugrăvit.

Aș vrea să transmițeți în mod exact cititorilor 
noștri ce anume sărbătorește satul Ianova, și 
implicit comuna Remetea Mare astăzi.

 Ceea ce noi, locuitorii comunei Ianova, 
sărbătorim este sfințirea lucrărilor ce s-au 
realizat în ultimii nouă ani în biserica din 
Ianova,  sat aparținător de comuna Remetea 
Mare. Biserica noastră poartă Hramul Sfântul 
Gheorghe și Izvorul tămăduirii.

De a cui prezență a fost onorată această zi și 
slujba de Sfințire a Bisericii din Ianova?

Această zi a fost onorată de prezența 

Preasfințitului Paisie Lugojanul, dar trebuie 
menționată și prezența altor părinți: părintele 
protopop, părintele stareț de la Săraca, preoți din 
alte localități cum ar fi Bencec, Cutina, Făget.  
În același timp, trebuie să menționez și prezența 
adminstrației locale și a reprezentanților județului 
Timiș, care au avut timpul necesar și dorința de 
a fi alături de noi într-o zi de o însemnătate așa 
mare pentru istoria satului Ianova.

De unde a venit ajutorul pentru a renova 
biserica din Ianova?

Ajutorul pentru a reuși aceste lucări a venit 
din diferite părți. Cu bani am fost ajutați de 
Fondurile Superioare de la București, precum 
și de Consiliul Județean și de Primăria Remetea 
Mare. Tuturor ținem să le mulțumim pentru 
implicare și pentru ajutorul oferit tuturor 
celor care ne-au dat o mână de ajutor, precum 
și pentru faptul că au avut încredere că acest 
proiect de a renova biserica din Ianova se va 
finaliza cu bine.

Care este relația dumneavoastră cu domnul 
primar, cu administrația locală?

Cu dânșii avem o relație foarte bună. Putem 
comunica extrem de ușor, întrucât aceștia sunt 
oameni deosebiți. Atât domnul primar, cât și 
întreaga administrația locală ne răspund mereu 
la cererile de ajutor pe care le-am înaintat. 
Aceștia mereu fac tot  ceea ce pot pentru a veni 
în fața noastră cu o soluție pentru cererile și 
ajutorul solicitat.

Preaonorate părinte, aș dori  să vă întreb 

dacă aveți un mesaj atât pentru locuitorii 
comunei  Remetea Mare, cât și pentru cititorii 
Jurnalului Interregional Banatul?

Ceea ce aș dori să transmit tuturor este un 
mesaj scurt, dar cu o însemnătate deosebită: Îi 
rog să rămână credincioși! Să nu trădeze. Să 
urască păcatul și să iubească virtuțile.

Prezent din cele dintâi ceasuri ale zilei în 
mijlocul consătenilor săi, domnul primar Ilie 
Golubov a avut amabilitatea să-și rupă din 
timpul amfitrionului pentru a ne răspunde la 
„măcar o întrebare”.

Domnule primar, sunteți un om atent la 
detalii, extrem de atent, această zi aparte în 
cartea de istorie a comunei a fost pregătită 
cu migala cu care îndeobște pregătiți astfel de 
sărbători?

Da, ați spus frumos: o zi aparte în cartea de 
istorie a comunei, o zi onorată pînă la capătul 
ei de prezența Preasfințitului Paisie Lugojanul, 
care ca în alte rânduri, a dovedit prin prezența 
Preasfinției Sale că iubește comuna noastră 
și locuitorii ei. O zi, o sărbătoare, onorată 
totodată de toate personalitățile invitate, alături 
de locuitorii satului Ianova. Tuturor vreau să le 
mulțumesc pe această cale.

Și acum, reîntorcându-mă la întrebarea ta, 
Alexandra, îți pot spune că alături de părintele 
paroh, de toți locuitorii comunei, am reușit, 
cred, să acordăm acestei zile o atenție aparte. 
O atenție meritată. Deci, dă-mi voie, în finalul 
răspunsului meu să aduc mulțumiri locuitorilor 
satului Ianova pentru că, împreună cu ei, ne-
am ridicat azi la nivelul importanței acestui 
eveniment și al invitaților noștri.

La ieșirea din Sfânta Biserică, domnul Titu 
Bojin, un om iubit în părțile locului, ca și în 
întreg Banatul, întrebat despre impresia cu care 
se întoarce acasă ne-a răspuns:

„Revin deseori în satul Ianova, așezare cu 
oameni harnici, și înțelepți și pot să vă asigur că 
de fiecare dată mă bucură prezența în mijlocul 
lor. Astăzi, părintele paroh, oamenii satului, 
conducerea Primăriei și Consiliul Local, au 
reușit să confirme prin pregătirea zilei de 
Sfințire a Bisericii adevărul care spune că omul 
sfințește locul. Iar pe dumneavoastră, cei care 
munciți la editarea celui mai frumos jurnal 
interregional, vă felicit pentru consecvența cu 
care vă păstrați deontologia.”

sfinţirea bisericii din Ianova - 
moment cu deosebită importanţă pentru istoria zonei
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 oaia de 
Dumbrãviþa

Ing. Constantin NiColae

Nu departe de 
Timișoara se remar-

că o comună  în permanen-
tă dezvoltare. Furnicarul 
despre care vorbim este co-
muna Dumbrăvița, județul 
Timiș, localitate în care lu-
crurile nu stau pe loc, ci se 
află într-o continuă mișcare. 
Atunci când intri în comu-
na Dumbrăvița poți resimți 

potențialul de orășel pe care această localitate 
îl deține. Și acest fapt e un lucru mare, întrucât 
discutăm despre o comună a cărei dinamică s-a 
schimbat radical în ultimii ani. Văzând progresul 
remarcabil al comunei Dumbrăvița și observând 
interesul administrației locale de a se implica în 
cât mai multe proiecte care să aducă beneficii 
localității, am hotărât să purtăm un dialog cu 
domnul Constantin Nicolae, om de bază pentru 
comuna Dumbrăvița, atunci când discutăm despre 
proiectele transfrontaliere realizate în ultimii ani:

Domnule Constantin Nicolae, dumneavoastră 
sunteți o persoană cunoscută în arealul comunei 
Dumbrăvița, doar că având în vedere faptul că 
Jurnalul Interregional Banatul are o arie atât de 
amplă de răspândire, aș dori să vă prezentați pen-
tru cititorii altor localități, care vor lectura dialo-
gul nostru.

4Mă voi prezenta prin câteva fraze care rezu-
mă o parte din ceea ce eu sunt. Numele meu este 
Constatin Nicolae,  sunt absolvent al Facultății 
de calculatoare, iar profesia mea este de inginer. 
Am lucrat în domeniul telecomunicațiilor  timp 
de 32 de ani, la Romtelecom Timiș, și mai apoi 
fiind restructurări în cadrul companiei mi sa 
oferit post la București, însă lam refuzat. Apro-
ximativ în aceeași perioadă, am avut o întâlnire 
cu fostul primar al comunei Dumbrăvița, domnul 
Geza Szilagyi, cu care am discutat despre proiec-
tele în care eu lucrasem, trecerea de la analogic 
la digital, aspecte pe care omul nu lea simțit în 
mod direct, dar care sau transformat. În urma 
acelei discuții am acceptat acest post aici,  la 
Dumbrăvița,  și mam reprofilat pe proiecte 
transfrontaliere, însă având cunoștințe despre 
ceea ce înseamnă un proiect datorită locului de 
muncă precedent. 

În ce an se întâmplau toate acestea?
4Anul în care am venit eu la Dumbrăvița 

pentru a îmi face meseria este anul 2009, an în 
care era un proiect cu Serbia, dar mai apoi am 
dezvoltat alte proiecte la primăria Dumbrăvița, 
cele mai multe fiind proiectele tranfrontaliere 
cu Ungaria, unde domnul primar  Geza Szilagyi 
avea acolo un ascendent, fiind și câteva localități 
înfrățite cu noi, iar lucrurile au mers pe un făgaș 
natural și au evoluat foarte ușor. 

Care au fost ariile pe care s-au focusat aceste 
proiecte din anii precedenți?

4Ceea ce țin să precizez este faptul că în cei 
șapte ani de când mă aflu eu aici, la Dumbrăvița 
au fot dezvoltate numeroase proiecte, cu di-
ferite localități, din diferite zone, însă din care 
voi numi doar câteva: sau dezvoltat proiecte 
pe fondul de mediu, pe dezvoltarea capacității 
administrative,  chiar și proiecte pe polul de 
creștere, împreună cu Timișoara. Ariile spre care 
noi neam îndreptat au fost, așadar, diverse de-
oarece mereu am dorit să venim în sprijinul ne-
voilor cetățenilor, am ținut cont de necesitățile 
lor, iar nevoile lor au devenit automat nevoile 
comunei.

Luând în calcul anii petrecuți aici, ați putut ve-
dea cum comuna s-a deschis sub ochii dumnea-
voastră?

4Întradevăr, această comună sa deschis 
și a progresat foarte mult în ultimii ani. Spre 
exemplu, dacă la recesământul din 2001 comuna 
noastră număra aproximativ 4000 de locuitori, 
în prezent comuna Dumbrăvița numără 12000 
de locuitori. Deci, se poate remarca o dinamică 
deosebită. În fiecare an se emit peste 700 de 
autorizații de construcție, lucru care se poate 
observa cu ochiul liber. Pe orice stradă am mer-
ge există o clădire sau o casă în construcție. 

Mereu am dorit sã venim în sprijinul nevoilor cetãþenilor, am þinut cont de necesitãþile lor, 
iar ele au devenit automat nevoile comunei

La data de 12 septembrie 2016 a avut 
loc festivitatea de deschidere a anului 

școlar 2016-2017, la Școala Gimnazială 
Dumbrăvița. Toți cei prezenți la acest 
eveniment: elevi, părinți, educatori, învățători, 
profesori, oficialități locale și membrii ai 
comunității, au trăit cu emoție momentul 
începerii unui nou an școlar. Evenimentul 
a fost coordonat de directorul unității de 
învățământ, domnul  profesor Adrian Nicola. 
Primarul comunei  Dumbrăvița, domnul 
Victor Malac, i-a informat pe cei prezenți 

despre grija permanentă acordată școlii pentru 
igienizarea claselor, reparațiile ce se impun, 
precum și asigurarea spațiilor necesare și 
creșterea standardului de calitate a procesului 
de învățământ. Gândurile transmise elevilor, 
părinților și cadrelor didactice au cuprins 
îndemnul de a obține rezultate frumoase în 
activitățile școlare și extrașcolare care vor 
fi organizate în noul an, de a transforma 
școala din comuna Dumbrăvița într-un centru 
al învățării permanente. Ceea ce este de 
remarcat pentru învățământul din comuna 
Dumbrăvița este faptul că numărul elevilor 
este în  creștere. Pentru acest nou an șolar, 
la grădiniță învață 261 de preșcolari, la ciclul 
primar 385 de elevi, iar la ciclul gimnazial 
233 de elevi, într-un total de 879 de copii cu o 
creștere de 73 de copii față de luna septembrie 
a anului precedent.

Un nou început 
la şcoala din Dumbrăviţa

„Ziua curăţeniei generale în 
natură” la Dumbrăviţa

Sâmbătă, 24 septembrie 2016, România a 
avut parte de „Ziua curățeniei generale 

în natură”. Evenimentul, desfășurat sub sloganul 
„Let’s Do It, Romania!”, a avut loc și în comuna 
Dumbrăvița. 

Acțiunea de ecologizare s-a desfășurat în 
localitate, pe marginile drumului ce tranzitează 
Dumbrăvița, dar și în alte zone unde se cunoștea  
existenţa gunoiului. La această acțiune au 
participat elevi, cadre didactice și voluntari 
dumbrăvițeni, cărora nu le este indiferent cum 
arată comuna. Materialele (sacii și mănușile) 
au fost asigurate de către Primărie. Sacii cu 
deșeurile adunate (hârtii, pet-uri, etc) au fost 
încărcați în remorca unui tractor al primăriei, 
urmând a fi preluați de către operatorul local 
de salubritate. Această acțiune a reprezentat 
interesul localnicilor față de modul în care locul 
în care trăiesc arată și a arătat importanța pe care 
aceștia o oferă ordinii și curățeniei.

Motiv de mândrie
pentru dumbrăviţeni

În ceea ce privește activitatea sportivă din comuna Dumbrăvița, este important 
de precizat că  la data de 11 septembrie, în localitatea Nisa din Franța a avut loc 

concursul de șah rapid „Memorialul Jacques Negro” la care a participat antrenorul echipei 
ACS Dumbrăvița, Ilie Uță. Acesta a câștigat locul I la una din secțiuni, iar la turneul general 
s-a clasat pe locul al 8-lea cu 5 puncte din 7 posibile.

Pagină realizată de Alexandra BOIcU
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Brian FilimoN - primarul comunei Măureni

Comuna Măureni 
și satul Șoșdea, 

parte integrantă a co-
munei, aparțin  județului 
Caraș-Severin și sunt situ-
ate în imediata vecinătate 
a județului Timiș. Comuna 
numără 2 646 de locuitori 
și se află acum la început 
de drum pe calea dezvoltă-
rii și a prosperității. Tinerii 
care stau la cârma acestei 

comune au o frumoasă vârstă de numai 30 de ani 
și o sumedenie de planuri și proiecte care doresc 
occidentalizarea comunității. Domnul primar Bri-
an Filimon ne spune mai multe despre acest dezi-
derat.

Domnule primar, spuneți-mi, ce v-a determinat 
să alegeți această cale, care nu este una tocmai 
ușoară?

4Dorința de mai bine pentru comunitatea 
mea. Dorința este mare,  am venit aici cu tot 
sufletul, cu toată energia și cu siguranță vă dați 
seama că suntem foarte atașați de localitatea în 
care am crescut, de localitatea Măureni.

Aveți venit la conducerea comunei cu un țel 
foarte frumos. Ce îmi puteți spune despre echipa 
pe care ați preluat-o aici, la primărie?

4Tot ce pot să vă spun este că suntem uniți. 
Colaborăm foarte bine, fiecare știe ce are de 
făcut, astfel că lucrurile, iată, pot merge ca pe 
roate, iar ceea ce ne propunem nu sunt doar 
simple dorințe, ci se pot materializa, dacă există 
bunăvoință. Și, vreau să subliniez, Primăria are 
cel mai bun secretar din județul CarașSeverin, 
iar noi ne mândrim cu domnia sa. 

Domnule primar, este mult de muncă aici. Sunt 
sigură că, în timp, le veți face pe toate. Dar care 
sunt obiectivele prioritare pentru comună?

4Obiective prioritare sunt multe. Nu aș vrea 
să le enumăr, însă avem o direcție clară, cu câteva 
proiecte în derulare, cu proiecte care stau la mâna 
aprobării. Vom începe în curând execuția lucrări-
lor de canalizare, avem în derulare un proiect ce 
vizează asfaltarea unor străzi situate pe raza co-
munei Măureni și a satului Șoșdea. Sunt foarte 
multe lucruri pe care dorim să le punem la punct. 

Să înțeleg că infrastructura este primul lucru 
de necesitate, pe care doriți să îl puneți la punct.

4Întocmai. Ceea ce dorim este să lucrăm în 
paralel la proiectele mari, cum sunt canalizarea 
și asfaltările, însă nu neglijăm nici proiectele care 
la un moment dat se consideră nesemnificative, 
dar sunt foarte importante pentru o localitate; 
mă refer aici la aspectul comunei, la igienizare. 
Așa cum știți, am început deja să curățăm comu-

na prin acțiuni de voluntariat. Pe lângă acestea, 
sau desfășurat acțiuni de dezinsecție, am avut 
probleme cu digurile de la Șoșdea, în perioada 
ploilor. Sperăm să rezolvăm întrun final această 
situație, care nu este nouă. Au mai fost proble-
me, însă  Administrația Bazinală de Apă Banat 
– SGA CarașSeverin, cea care are în administra-
re bazinul hidrografic al râului Bârzava nu a dat 
curs solicitărilor de remediere. Comuna arată ca 
un mic furnicar, curățăm, nivelăm terenuri, cu 
imaginea clară a ceea dorim să devină comuna. 
Suntem ambițioși și vom avea drumuri asfaltate, 
canalizare, parcuri frumoase și oameni uniți. 

Domnule primar, mă bucur foarte mult că oa-
meni ca dumneavoastră există. Eu vă urez mult 
succes dumneavoastră și întregii echipe. Iar citito-
rilor le promitem că vom reveni la discuțiile noas-
tre și îi vom ține la curent cu evoluția comunei.

4Vă aștept cu mare drag! Și vreau să spun 
că sunt deschis la orice fel de discuție. La noi 
transparența administrativă este unul dintre lu-
crurile prioritare. Ceea ce facem, facem pentru co-
munitate și am convingerea că e dreptul în primul 
rând al cetățenilor să fie informați corect și com-
plet asupra a ceea ce se petrece în comuna lor. 

În curând comuna Măureni va deveni una din-
tre cele mai frumoase și va face cinste județului 
Caraș-Severin, la granița cu Timișul!

 În curând, comuna Mãureni va deveni una dintre cele mai frumoase 
ºi va face cinste judeþului Caraº-Severin, la graniþa cu Timiºul

 oaia 
de Mãureni

ªcoala Gimnazială Măureni și Școala 
Gimnazială „Ioan Ciucurel” Șoșdea au 

așteptat o vară întreagă să-și primească elevii. 
Iată că toamna și-a intrat în drepturi și, odată cu 
ea, și școala și-a deschis porțile. Reprezentanții 
autorităților locale, în frunte cu domnul primar 
Brian Filimon,  au transmis urările noastre de 
bine micuților, încrezători și plini de putere 
pentru începerea noului an: „Ne-am bucurat să 
vedem prezența multor elevi și părinți. Suntem 
optimiști și avem încredere deplină în dascălii, 
învățătorii și educatorii noștri că anul acesta va 
fi unul prosper, cu rezultate bune. De asemenea, 
nădăjduim și credem într-o colaborare și o 
înțelegere cumpătată între profesori, elevi și 

părinți. Am vrea să nu trecem cu vederea faptul 
că în școala noastră există exemple de dascăli 

ce predau la ora actuală în instituțiile noastre 
de învățământ și că au trecut și ei, la rândul lor, 
prin băncile școlii de la Măureni sau Șoșdea. Să 
nu uităm că avem mulți oameni care au făcut 
aici primii ani de școală, iar acum sunt străluciți 
ingineri, avocați, preoți ,directori, primari, 
scriitori sau sportivi, dar mai ales, sunt OAMENI 
cu principii morale stabile, oameni în adevăratul 
sens al cuvântului. Toate aceste aspecte trebuie 
să ne motiveze și să ne facă să ne simțim mândri 
de faptul că în comunitatea noastră, școala și 
învățătura sunt susținute și menținute de către noi 
toți. Să construim așadar caractere frumoase, să 
facem cinste acestei școli și să făurim un viitor 
mai bun pentru copiii noștri!”

cu forţe proaspete, la şcoală!

Nici bine nu au început mandatul că 
domnul primar Brian Filimon împreună 

cu domnul viceprimar Cornel Niță și întreaga 
echipă a Primăriei din Măureni au demarat 
campaniile de voluntariat pentru estetizarea și 
igienizarea comunei Măureni și a satului Șoșdea.

În luna august au început cu centrul comunei 
și strada Morii, iar pentru că oamenii comunității 
nu-și uită obârșiile, au curățat în întregime 
cimitirul comunei. Pe lângă faptul că acești 
oameni au conferit un alt aspect localității, iată 
cum doi tineri îndrăzneți au izbândit să adune 
laolaltă alți tineri cu bunăvoință, reușind să 
strângă rândurile și să efectueze lucrări care în 
alte comune se fac pe bani mulți. 

În septembrie, a doua acțiune amplă de 
voluntariat a avut loc în satul Șoșdea. Aici, 
tinerii noștri au primit ajutoare de nădejde din 
partea micuților de la Grădiniță și de la Școala 

Gimnazială "Ioan Ciucurel" din Șoșdea, însoțiți 
de doamnele educatoare și de profesori, fapt ce 
întărește credința conform căreia orice om, mic 
sau mare, poate prin bunăvoință să își aducă 
aportul la bunul mers al societății. Au început 
prin a curăța centrul orașului, care , deși e greu 
de crezut, nu a mai fost curățat vreme de 18 ani.  

Aceste activități demarate la inițiativa comună a 
celor doi tineri aflați la cârma comunei, reprezintă 
o premieră la nivelul comunei. Atât domnul primar, 
cât și domnul viceprimar, speră ca, în timp, acestea 
să capete amploare în rândul comunității, adunând 
mai mulți voluntari. Se dorește, prin acțiuni de 
acest gen, pe lângă beneficiile materiale de care se 
bucură întreaga comunitate, manifestarea unei mai 
bune coeziuni sociale.

Este de apreciat dorința acestor tineri de 
a forma o familie unită în comuna lor, este de 
apreciat faptul că, deși pe poziții de conducători 

ai comunei, nu se sfiesc să participe la munca de 
jos. Ei sunt cei care, prin exemplul lor, fiindcă nu 
este cale mai bună de învățare decât exemplul, 
reușesc să responsabilizeze o comunitate și să 
adune tineri și bătrâni într-un scop comun: al 
prosperității întregii comune.

Tineri în slujba comunităţii

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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Pentru toți agricultorii care își defășoară 
activitatea în arealul comunei noastre, 

dar nu numai, există vești bune în ceea ce 
privește aplicarea TVA-ului. Astfel, în urma 
dificultăţilor majore pe care le întâmpină 
agricultorii în aplicarea regimului normal de 
TVA, Ministerul Finanţelor Publice propune 
un regim special de TVA pentru aceştia.

 Pentru livrările de produse agricole/
serviciile agricole, agricultorii nu vor avea 
obligațiile ce revin celor care aplică regimul 
normal de TVA, respectiv: să se înregistreze 
în scopuri de TVA după depășirea plafonului 
de scutire de 220.000 lei, să colecteze TVA, 
să emită facturi, să țină jurnale de vânzare/
cumpărare sau alte evidențe în scopuri de 
TVA, să depună decontul de TVA.

 Prin urmare, vă enumerăm principalele 
elemente ale regimului:
•  Agricultorii nu deduc TVA pentru achiziții, 

dar nici nu colectează TVA pentru vânzări 
de produse agricole/prestări de servicii 
agricole, indiferent de cifra de afaceri 
realizată și nu țin nici un fel de evidențe în 
scopuri de TVA (cu excepția operațiunilor 
intracomunitare);

•  Agricultorii care aplică regimul special 

vor fi înscriși într-un registru special, iar 
beneficiarii acestora vor avea obligația 
de a menționa achizițiile efectuate de la 
agricultori într-o evidență distinctă;

•  Regimul este opțional, agricultorii putând 
opta pentru a aplica regimul normal de 
TVA dacă acesta îi avantajează;

•  Cei care în prezent sunt înregistrați în 
scopuri de TVA pot renunța în favoarea 
apl icăr i i  regimului  specia l  pentru 
agricultori.

•  Vor trebui să se înregistreze în scopuri 
de TVA doar agricultorii care desfășoară 
și alte activități economice decât cele 
agricole (care nu pot intra sub incidența 
regimului special), dacă din acele activități 
depășesc plafonul de 220.000 de lei (de 
exemplu un agricultor realizează și servicii 
de restaurant din care depășește plafonul 
de 220.000 lei).

Regim special pentru agricultori

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Voiteg

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director camelia FOGAŞ

Aflându-ne din nou în comuna Voiteg, 
județul Timiș, un loc în care  toate 

simțurile ți se amplifică, contemplarea asupra 
istoriei devine involuntară. Locurile, casele, 
oamenii ne duc cu gândul la vremurile de 
altădată, la modul în care această așezare a 
început să existe, la cum anume au evoluat 
lucrurile, dar și cum anume au evoluat 
oamenii de aici.

 Ghidându-ne după modul în care foarte 
frumos  afirma David Hume la un moment 
dat, anume că: „Istoria este descoperirea 
principiului constant şi universal al naturii 
umane”, am considerat că este necesar să 
cunoaștem câteva detalii despre acest loc 
frumos, cu oameni harnici. Ceea ce am fost 

ieri suntem și azi într-o oarecare măsură, și, 
astfel, ce anume spun faptele istorice despre 
noi, ne definește ca oameni ce suntem azi.

Prin urmare,  setea neconteni tă  de 
cunoaștere istorică a comunei Voiteg ne-a 
făcut să cercetăm asupra sa. Câteva din 
aspectele esențiale despre comuna Voiteg  pe 

care le-am aflat sunt cele ce urmează.  De-a 
lungul vremii, satul Voiteg a avut numeroase 
denumiri, unele de origine maghiară: Vejte, 
Veytech, Veytsch, Wejtech, Wech, Veycech, 
altele de origine germană: Woiteg, Wojteg, 
Woitek, Wojtek, Voitek. În anul 1322 s-a făcut 
prima atestare documentară.  Între secolele 
XII-XIV  au fost descoperite urme ale unei 
așezări medievale, iar într-un mormânt care, 
aparține necropolei din secolele X - XI, au 
fost descoperite un arc reflex din os si o tolbă 
cu sageți.

În anul 1842  are loc așezarea de coloniști 
germani, iar în 1924  administrația română a 
Banatului i-a adus localității Voiteg numele 
de Voivodeni. 

Voiteg de-a lungul vremii

Din data de 10 octombrie 2016, toate persoanele fizice 
care aleg să instaleze, să modifice sau să schimbe 

sistemul de încălzire al locuinței proprii, în așa fel încât să 
folosească energie regenerabilă, pot cere un ajutor de stat de 
până la 8.000 de lei, în cadrul programului „Casa Verde”.

Prin acest program, persoanele fizice sunt încurajate să 
folosească sisteme de încălzire a locuinței ce au la bază energia 
regenerabilă, indiferent că asta înseamnă instalarea unui nou 
sistem sau adaptarea ori înlocuirea sistemelor clasice. Acest 

program oferă posibilitatea fiecărui cetățean de a-și moderniza  și optimiza sistemul de încălzire.
Mai precis, persoanele fizice pot cere până la 3.000 de lei pentru a-și instala acasă panouri 

solare nepresurizate, până la 6.000 de lei pentru a-și instala panouri solare presurizate sau până 
la 8.000 de lei pentru instalarea unor pompe de căldură (exclusiv pompele de căldură aer-aer). 
Așadar, sunt eligibile pentru finanțare cheltuielile de achiziție a sistemelor de încălzire ce 
folosesc energie regenerabilă și cele cu montajul și punerea în funcțiune, inclusiv taxa pe valoarea 
adăugată aferentă, în măsura în care sunt făcute doar după semnarea contractului de finanțare 
nerambursabilă.

Energie regenerabilă 
pentru casa dumneavoastră

...în zona CNSAS au gravitat interesele mai 
multor servicii străine, începând cu cele ale 
Ungariei. La Moscova și la Washington se știau 
secretele arhivelor din replicile electronice 
ce le-au parvenit la începutul anului 1990. 
Ba chiar mai mult, interese punctuale au 
avut serviciile germane, britanice, franceze, 
italiene, ale Vaticanului și, în măsura în care 
nu au fost servite de partenerul cel mare, nu 
trebuie exclusă colaborarea cu prieteni din 
interiorul CNSAS.

E bine să ştiţi când cereţi un 
document de la cNsAs, că...

sursă: „Factorul intern. 
România în spirala conspiraţiilor.”
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Recaº

Gabriel BăCESCu  - viceprimarul orașui Recaș

Domnule viceprimar, 
sunteți un om trecut 

prin toate fazele pe care un 
intelectual format la Poli-
tehnica din Timișoara le-a 
putut trece. Ați lucrat cu 
mari personalități, ați amin-
tit de Arke Marcus, acum, 
la rândul dumneavoastră 
lucrați și cu tineri. Ce vă de-
ranjează pe dumneavoastră 
ca om, ca intelectual, prin-

tre deprinderile tinerilor?
4Mă deranjează întrun sens faptul că tine-

retul din ziua de azi pleacă din țară. Pleacă din 
România, nu găsesc obiectul muncii, stimularea 
respectivă. Ei lucrează pentru bani, doar pentru 
câștigul material. Mă bucur când se întorc; am 
cunoștințe care sau întors și care cred că trebuie 
să lucreze și să lupte pentru România. Din păca-
te, cei care fac acest lucru sunt puțini. Majorita-
tea tinerilor cu perspective pleacă. 

Spuneți-mi, ca om cu amplă cunoaștere a orașului 
Recaș, ce gândiți pentru viitorul acestuia, alături de 
colegii dumneavoastră și de domnul primar?

4Alături de domnul primar Pavel Teodor, pe 
care lam susținut și pe care îl susțin în continua
re în demersul său pentru schimbarea orașului 
Recaș, pe care dorim săl transformăm întrunul 
de tip occidental, în care, atunci când vin, străinii 
să se simtă bine, iar românii care au plecat să se 
bucure atunci când se întorc că găsesc un oraș 
atât de frumos și în care pot să rămână. Am întâl-
nit situații în care oameni care dețin un imobil în 
Recaș și care plănuiau săl vândă spre a se muta, 
văzând în ce direcție merg lucrurile aici, sau răz-
gândit. Și astfel au început să investească. De 
asemenea, tineri care au imigrat se întorc aici cu 
planuri de dezvoltare. Un tânăr recent întors din 

Italia a venit zilele trecute la noi, cu niște inves-
titori străini care doresc să construiască la Izvin 
o fabrică, tocmai pentru că au aflat că orașul sa 
dezvoltat, sa modernizat și are infrastructură. 

Așadar, s-a europenizat orașul Recaș.
4Exact! Acest sentiment de europenizare 

lam constatat și la întâlnirea pe care am avuto 
aici, cu ocazia evanghelizării la care au participat 
romi originari din Recaș, plecați peste tot prin 
lume. Căminul nostru a fost arhiplin la acest eve-
niment. În fiecare an vin din America, Germania, 
Franța, Italia, Spania și din alte țări europene pen-
tru a se revedea unii pe alții. De asemenea, am 
constatat bucuria venită din faptul că văd și ei că 
se întâmplă ceva în Recaș, de la an la an ne dez-
voltăm, fapt pentru care am primit felicitări. 

Mai aveți proiecte de îndeplinit, domnule vice-
primar?

4Da, mai avem proiecte de îndeplinit. În pri-
mul rând trebuie să terminăm cu asfaltatul străzi-
lor, căci nu am terminat; mai sunt străzi și în Recaș 
și în satele aparținătoare care  nu sunt în totalita-
te asfaltate. Problema este de natură financiară. 
Încercăm să accesăm fonduri europene, suntem 
în toate asociațiile, organizațiile, facem parte din 
grupul GAL (Grupul de Acțiune Locală) „Colinele 
Recaș”, de unde am și primit câteva fonduri. 

Domnule viceprimar, domnia voastră și, sigur, 
domnul primar sunteți membri fondatori ai Asociației 
Primăriilor din Banatul Istoric, organizație nouă, 
fondată recent la întâlnirea de la Coșteiu și patronată 
de Înalt Prea Sfinția Sa Ioan, Mitropolitul Banatului 
și vă întreb pe dumneavoastră care credeți că este 
rostul și importanța acesteia?

4După cum ați constatat din cele relatate 
până acum, sunt adeptul acestor asocieri, orga-
nizări, pentru că este ceva bun, adică ceva în care 
se întrevede un progres. Noi o să ne ajutăm unii 
pe alții. Separat este mai greu să accesăm fon-

duri și să realizăm lucruri frumoase. Plus că ne 
întâlnim și împărtășim unii altora idei, inovații, ne 
putem sfătui asupra diferitelor aspecte cu care 
ne confruntăm fiecare în unitatea pe care o are 
spre administrare. Se întâmplă de multe ori să 
ne confruntăm cu situații inedite, cu care nu am 
mai avut dea face și ne va fi de ajutor să învățăm 
și din experiențele celorlalți, pentru a nu repeta 
aceleași greșeli, dacă există, pentru a disemina 
mai ușor bune practici în administrații și pentru 
a face activitatea fiecărei primării mai eficientă și 
eficace. 

Ce mesaj le transmiteți cititorilor Jurnalului 
Banatul?

4În primul rând nu vreau să omit să amintesc 
specificul zonei Recașului pentru ca toți citito-
rii acestui jurnal de succes să ne cunoască și să 
ne viziteze: este vorba despre viile, de cramele 
Recaș care sunt renumite în toată lumea. Acum o 
săptămână mia venit un văr din America. Lucrea-
ză și locuiește în Alaska. A venit să se intereseze 
de vinurile de Recaș, căci a auzit și acolo despre 
ele. Este o îndeletnicire care nea făcut cunoscuți 
la nivel mondial și ne mândrim cu ea. Recent sa 
achiziționat pentru cramele Recaș cea mai mo-
dernă linie de îmbuteliere din Europa. Îmbutelia-
ză întro oră 10 000 de sticle, deci se fac investiții, 
oamenii de acolo sunt competenți, capabili, țin la 
calitate ca să poată să facă față cerințelor la nivel 
mondial. 

Ne bucurăm mult să aflăm că Recaș se află pe 
un piedestal care îl onorează și că dumneavoastră 
împreună cu domnul primar și cu consilierii dom-
niilor voastre slujiți cu interes destinele acestei co-
mune. 

Vreau să vă mulțumim și să ne promiteți că ne 
primiți și cu alt prilej.

4Și eu vă mulțumesc că ați venit astăzi aici, la 
noi și oricând sunteți bineveniți.

Alãturi de domnul primar, Pavel Teodor, doresc sã transform Recaº într-un oraº occidental!

Strategia de Dezvoltare Durabilă a 
Orașului Recaș, elaborată cu scopul 

major de a dezvolta capacitatea de planificare 
strategică la nivelul orașelor din România, 
cuprinde prioritățile autorităților locale 
referitoare la dezvoltarea urbei.

Prioritatea primă a comunității, precum 
și a domnului primar Pavel Teodor, este să  
transforme orașul într-unul modern, important 
pentru oamenii din regiune, în special pentru cei 
care își desfășoară activitatea în regiunea sudică 
a județului Timiș.

Pentru ca orașul să devină un important 
centru economic, atractiv din punct de vedere  
investițional, a fost necesară elaborarea unui 
nou Plan Urbanistic General Modern, care să 

ofere servicii pentru aproximativ 10 000 de 
locuitori, și construirea unui Plan de Acțiune 
pentru Modernizarea Infrastructurii pe perioada 
2014-2020, compus din proiecte de modernizare 
a infrastructurii, implementate cu ajutorul 
Fondurilor Structurale ale UE pentru perioada 
2014-2020 si al altor tipuri de finanțări.

De asemenea, până în anul 2020 se dorește 
extinderea zonei urbane prin noi cartiere 
rezidențiale și industriale, îmbunătățirea 
infrastructurii generale a orașului, extinderea 
rețelei de gaz metan, finalizarea rețelei de 
canalizare, refacerea infrastructurii rutiere 
și extinderea unei infrastructuri IT și de 
comunicație în oraș care să ofere posibilitatea 
conectării tuturor instituțiilor și cetățenilor la 
servicii precum: telefon, TV, internet.

Fără îndoială, acestea sunt condițiile 
necesare pentru ca un oraș să se încadreze în 
liniile europene, ca nivel de dezvoltare și de 
trai. Domnul primar Pavel Teodor, împreună cu 
domnul viceprimar Gabriel Băcescu și Consiliul 
Local, și-a îndreptat eforturile spre acest 
deziderat, spre acest plan de modernizare, care 
este în derulare și care, cu siguranță, va crește 
nivelul de trai al cetățenilor, transformând Recaș 
într-un oraș atractiv pentru investitori, pentru 
tineri și pentru cei care au ales calea străinătății.

Toate eforturile se îndreaptă spre
„Recaş - un oraş modern”

cetăţenii mulţumiţi de 
activitatea domnului primar

În ultima perioadă, în semn de 
mulțumire, cetățenii orașului Recaș 

postează mesaje de recunoștință și respect 
pentru domnul primar Pavel Teodor, pe 
paginile rețelelor de socializare.

„Din anul 2012, pe unde mergi, numai 
miros de asfalt proaspăt!  Mulțumim domnului 
primar Pavel Teodor pentru devotamentul 
față de comunitatea noastră!” este doar unul 
dintre mesajele transmise. Ne alăturăm și noi 
comunității orașului cu sincere felicitări și 
urări de izbândă în activitățile viitoare!

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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 oaia 
de Deta

Fotbalul a fost şi continuă să fie la loc 
de cinste la Deta. Chiar dacă scorurile 

şi victoriile din palmaresul celor de la Asociaţia 
Sportivă Orăşenească Deta nu sunt întotdeauna 
cele dorite, aceştia se mândresc cu rezultatele 
lor. „Până acum,am disputat patru meciuri, toate 
câştigate. Etapa 1: ASO Deta - Unirea Cerneteaz, 
4 – 0 (Florei, Jarcalete, Popovociu, Filimon), 
în etapa 2 am stat, Recolta Calacea renunţând 
la participarea în campionat. În etapa 3: ASO 
Deta – Covaci, 9 – 1 (Roman 4, Florei, Denis 
Radu, Filimon, Popoviciu, Semeniuc). La etapa 

4: Urseni – ASO Deta 0 – 6 (Filimon 2, George 
Marcu 2, Popoviciu, Denis Radu), iar în etapa 
5: A.S. Liebling – ASO Deta 1- 9 (Roman 2, 
Brian, Semeniuc, Denis Radu, Brădean, Moga, 
Beletescu, Florei). Vă aşteptăm, în numâr cât 
mai mare, în alb verde, pentru a ne susţine de 
fiecare dată. Ne vom strădui să plecaţi încântaţi 
de la stadion”, informau recent, pe pagina de 
socializare a asociaţiei reprezentanţii ASO 
Deta. Aceştia au continuat să adune în palmares 
victorii şi în etapa 6 din seria II, Liga a V-a. În 
24 septembrie, după meciul disputat între ASO 
Deta şi Unirea Ghilad, fotbaliştii de la Deta au 
învins formaţia adversă cu un scor de 4 – 1.

AsO Deta merge mai departe!
Ada MAxIM

sport

Ziua mondială a educației a fost marcată 
pentru prima dată în anul 1994 de 

către UNESCO, fiind sărbătorită anual pe 5 
octombrie.

Astfel, cu ocazia acestei zile, la Liceul 
Tehonologic „Sf. Nicolae” din Deta a avut loc 
un campionat de fotbal – „Cupa Ziua educației”, 
la care au participat 17 echipe și peste 90 de 
elevi. Fiecare clasă a reprezentat o echipă, în 
finală ajungând clasa a X-a Servicii și clasa a 
XII-a Servicii.  Câștigătoarea acestui campionat 

a fost clasa a X-a, care a meritat cupa pe deplin, 
jucând cu pasiune și dăruire. 

Activitatea a fost organizată de Consiliul 
Școlar al Elevilor, mai exact de către Șeful 
Departamentului Sportiv, Ancuța Brumar, sub 
atenta supraveghere a doamnei profesoare 
Lenuța Galamboş.  Totodată,  în t impul 
campionatului de fotbal, elevii implicați 
în proiectul „Nu-ți frânge aripile singur” 
(proiect cu care au luat locul I la concursul de 
Proiecte Antidrog „Împreună” și au participat 

la etapa națională în județul Constanța, la 
sfârșitul lunii august, Oana Victoria Herişanu, 
Elena Boghicevici şi Alexandru Magyar au 
confecționat afişe cu mesaje antidrog, cu 
mesajul „sportul este pentru a te recrea, nu 
pentru a te droga”.

Prin urmare, ziua de 5 octombrie a rămas o 
amintire plăcută pentru toți elevii, deoarece au 
avut parte de momente frumoase și distractive. 

Ziua Educaţiei, sărbătorită la şcolile din Deta

Oana HERIŞANU şi Ancuţa BRUMAR, 
eleve ale Liceului Tehnologic “sfântul Nicolae” Deta 

Sosirea toamnei a fost marcată la Deta de 
organizarea unei noi ediţii a Concursului 

internaţional „Ceaunul şi grătarul”, în 24 

septembrie, în Parcul Anton Kratzer. Cărbuni 
bine încinşi, ceaune de fontă în care mâncarea nu 
se prinde niciodată şi preparate care îţi lasă gura 
apă, astfel au fost întâmpinaţi amatorii de bucate 
alese, care au ales să treacă pragul deja celebrului 
festival. Concurenţii din Ungaria, Serbia şi 
România s-au întrecut într-ale gastronomiei, 
dovedindu-și abilitățile prin realizarea unui 
regal culinar, cu mâncăruri delicioase precum 
gulaş, fasole, vânat, tocăniţă, şi ciorbe de peşte. 
Evenimentul, organizat de Primăria oraşului 
Deta şi Consiliul Local, s-a bucurat de un public 
numeros, care a plecat acasă încântat de mirosul 
şi gustul bunătăţilor pregătite de către bucătarii 
aflaţi în concurs. Dincolo de încântarea gustului, 
festivalul culinar „Ceaunul şi Grătarul” a fost 

o lecţie de multiculturalism şi rezistenţă în faţa 
uitării aduse de globalizare.

Festival gastronomic internaţional, la Deta!
Ada MAxIM

Petru romaN - primarul al oraşului Deta

Administraţia din 
Deta continuă lu-

crările menite să schimbe 
în bine faţa oraşului. Au 
trecut mai bine de patru 
luni de când primarul Pe-
tru Roman a început un 
nou mandat şi, împreună cu 
consilierii locali, a făcut o 
analiză a problemelor ac-
tuale cu care se confruntă 
locuitorii. Care sunt proiec-

tele primăriei în acest moment aflăm chiar de la 
domnia sa, în următoarele rânduri.

Domnule primar, aţi trasat deja un plan de ac-
ţiuni, iar unele sunt în derulare. Aţi schimbat faţa 

oraşului mult în anii de când staţi la cârmă. Ce 
proiecte importante de viitor pregătiţi? 

4În acest mandat miam propus să finalizăm 
în primul rând investițiile începute, și mă refer la 
lucrările de la rețeaua de apă și canal derulate de 
Aquatim, o investiție mare de care orașul are ne-
voie. Vrem, de asemenea, să finalizăm lucrările 
de la Ștrandul Termal. Continuăm cu lucrările de 
amenajare a Parcului Anton Kratzer, și nu vom 
neglija nici lucrările de reparații și întreținere la 
drumuri și trotuare, atât în Deta, cât și în Opati-
ța. Vom finaliza proiectul de drumuri și trotuare 
în zona Termal, continuăm investițiile începute 
la instituțiile de învățământ și spital, și, foarte 
important, ne propunem să finalizăm Parcul In-
dustrial din oraș, unde am făcut deja o serie de 

studii pe bani europeni, și am finalizat și PUZul 
(planul de urbanism zonal). 

Ce lipseşte cu ardoare oraşului?
4Ca proiecte noi pentru acest mandat, ne

am propus anveloparea blocurilor din oraș, mo-
dernizarea iluminatului public, construcția unui 
bloc ANL pentru tineri și a unui bloc ANL pen-
tru angajații din sistemul sanitar, și construcția 
unei noi Case de Cultură în parcul orașului Deta. 
Aceste proiecte sunt o prioritate pentru mine și 
pentru echipa de consilieri, tocmai pentru că vin 
de la cetățeni. Locuitorii orașului sunt cei care își 
doresc realizarea acestor obiective.

Mi-am propus sã finalizãm în primul rând investiþiile începute!

Interviu realizat de
Diana MIHAI
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Odată cu venirea domnului primar 
Ovidiu Doța la cârma administrației 

locale ,  fa ța  comunei  se  va schimba 
considerabil. După zile întregi în care a 
colindat comuna și a discutat cu cetățenii, 
hotărât să țină cont de opiniile și sugestiile 
acestora, domnul primar a stabilit prioritățile 
și s-a apucat de treabă cu o dorință profundă 
de schimbare în bine.

Comuna se confruntă, la fel ca multe alte 
comune din arealul Banatului, cu probleme 
de infrastructură. Pentru ca toate activitățile 
să se desfășoare în bune condiții. este nevoie 
de acest fond, am putea spune noi: fundația 
unei societăți prospere. Și, iată, infrastructura 
este și pentru domnul primar problema ce se 
cere imperios rezolvată și care nu suportă 
amânare.

Se are în vedere realizarea unor lucrări de 
canalizare în localitățile Topolovățu-Mare, 
Iosifalău, Ictar-Budinț și Șuștra, asfaltarea 
drumurilor de pe raza comunelor, construirea 

unui pod peste Bega, în Ictar-Budinț și 
activități de estetizare a localităților. Pentru 
toate acestea s-au făcut studii de fezabilitate și 
se așteaptă cu nerăbdare demararea lucrărilor.

Ca orice bun gospodar, înainte de orice 
alte activități de mare amploare, domnul 
primar s-a ocupat de aspectul comunei și 
de igienizarea sa. Mai înainte de toate, 
pentru o bună și sănătoasă conviețuire e 
nevoie ca mediul să fie curat și prietenos. 
„Am achiziționat mobilier stradal: coșuri de 

gunoi, bănci pentru parcul din vecinătatea 
primăriei, un complex de joacă pentru 
copiii de la grădiniță, trei amenajări pentru 
stații de autobuz. De asemenea, se continuă 
amplasarea gardului la școala din Topolovățu-
Mare, se lipește covor sintetic pe terenul 
de sport al școlii și se înalță împrejmuirea 
acestuia de la patru la șase metri.” Iată cum 
acest om a dovedit că se pot face multe lucruri 
dacă există voință. 

De asemenea, au avut loc activități 
organizate de curățenie. S-a tăiat iarba în toate 
localitățile, s-a defrișat spațiul din vecinătatea 
bisericii penticostale din Topolovățu-Mare, 
unde se va amenaja un parc pentru copii.

Într-un timp relativ scurt, domnul primar a 
dovedit iscusința dascălului care știe unde să 
pună cuvântul și unde să semene înțelepciune, 
a schimbat înfățișarea localităților pe care le 
conduce și, mai mult decât atât, promite un 
viitor strălucit cetățenilor.

schimbări mult aşteptate la Topolovăţu-Mare

Pl ine de esență 
ș i  profunzime 

vorbele marelui nostru 
poet Eminescu. Jurnalul 
de Topolovățu Mare, 
Deșteptarea, reușește 
foarte bine să exprime 
î n  a c e s t e  c u v i n t e 
năzu in țe l e  ca re  au 
permis să vadă lumina 
tiparului.

Deșteptarea a apărut pentru prima dată 
în august, 2016, ca ziar local cu principalul 
obiectiv de informare a cetățenilor, în acord 
cu valorile de transparență în administrația 
publică pe care Consiliul Local al comunei 
pune mare preț.

Publicația este coordonată de domnul 
Constantin Jichița, care foarte frumos a 
expus rolul acesteia: „Va fi o tribună a ideilor 
liber exprimate, vom fi vocea sonoră, curată 
și consistentă a comunității, vom fi vocea 

limpede, plăcută și prietenoasă, vom fi acel 
ingredient care lipsea.” Cu siguranță apariția 
acestui jurnal nu numai că va facilita procesul 
de transparență decizională, dar va contribui 
și la o mai bună coeziune socială, implicând 
întreaga comunitate. 

Uniunea Jurnaliștilor din Banatul Istoric 
salută, prin Senatul său, această inițiativă și 
acest proiect frumos, căruia viitorul îi surâde. 
Mult succes și viață lungă!

„Adevărul e stăpânul nostru, nu noi stăpânim adevărul”

Tinerii cu care se mândrește comuna 
au ales un sport, deși cunoscut, mai 

puțin practicat la scară largă. Skandenberg 
se numește pasiunea acestor tineri, care 
foarte frumos au expus esența acestui 
sport: „Muncim din greu, sute de ore, la 
antrenamente ca să câștigăm sau să pierdem 
în câteva secunde”.

Diplome peste diplome, medalii și mai ales 
recunoștința concetățenilor sunt rezultatele 
îndelungatului efort pe care acești tineri îl 
depun zilnic. Alin Iovănescu este seniorul 
echipei și antrenorul ei. A obținut de două ori 
locul al doilea pe plan local- Cupa Olympia 
Nutrifit Lugoj, locurile întâi, al doilea și al 
treilea, pe plan regional, la Timișoara și 

Oradea, a fost de trei ori medaliat cu bronz 
și de patru ori vicecampion național. Pe plan 
european, Alin se află pe poziția a 13-a în 
rândul celor 29 de competitori. Concursul 

care l-a plasat pe această poziție a avut loc la 
Sofia, Bulgaria și a fost unul dintre cele mai 
spectaculoase din ultimii zece ani.

David Botar, care a obținut de două ori 
locul al doilea la juniori, Adina Paven, cu 
locurile întâi și al doilea și cel mai tânăr 
dintre ei, Sergiu Sabou, în vârstă de numai 
14 ani, clasat pe poziția a patra în țară, sunt 
tinerii dedicați, care aduc mereu medalii și 
premii la Topolovățu-Mare. 

Ei reprezintă cu mândrie comunitatea lor, 
țara lor, mereu ambițioși, mereu învingători. 
Ei fac o mare cinste comunei în care trăiesc, 
iar pentru aceasta au tot sprijinul din partea 
concetățenilor și din partea Consiliului Local, 
care le stă mereu aproape.

„Muncim din greu 
ca să câştigăm sau să pierdem în câteva secunde”

sport
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Victor Vlad Delamarina

Ioan CARDAȘ - primarul comunei Victor Vlad Delamarina

Victor Vlad Delama-
rina - o personali-

tate, un nume în istoria po-
eziei, dar și a picturii. Nu e 
de mirare că localitatea care 
îi poartă numele, și spre 
care ne-am îndreptat și luna 
aceasta, este ademenitoare 
ca o scriere veche, în care 
oamenii duc o viață liniștită 

și colorată prin tocmai cotidianul său.
Domnul primar, Ioan Cardaș, ne-a așteptat în 

biroul domniei sale, ca de obicei, cu jovialitate și 
un chip care trădează un spirit aparte, un om de-
dicat muncii sale de edil al comunei.

Domnule primar, a început un nou mandat! Ne 
reîntâlnim acum, ca și în perioada când ați fost vi-
ceprimar, un viceprimar extrem de activ. Spuneți-
mi sincer, este mai grea poziția de primar?

4Este mai grea, sigur. Sunt mai multe 
atribuții și responsabilități, dar pot spune că 
datorită experienței de viceprimar nu simt o 
diferență foarte mare, fiindcă am acumulat deja 
o serie de cunoștințe, de abilități, cunoșteam 
deja problemele cu care ne confruntăm, iar 
domnul Sima ma ajutat pe tot parcursul celor 
opt ani în care am ocupat funcția de viceprimar. 

Chiar când am ajuns țineați în mână niște hâr-
tii. După chipul dumneavoastră mi-am dat seama 
că sunt importante. Spuneți-mi, vă rog, ce conțin 
acele documente?

4Sunt niște documente care vizează moder-
nizarea drumului DC136 LugojPetroasa Mare și 
a străzilor din localitățile Herendești și Petroa-
sa Mare, cuprinse în spațiul intravilan. Dorim să 

asfaltăm aceste străzi, respectiv drumul comu-
nal, să construim și să reparăm podețele ce fac 
posibil accesul în casele cetățenilor. Fișa pe care 
o vedeți în fața mea conține proiectul pentru 
aceste lucrări și, sincer vă spun, sunt foarte bu-
curos că reușesc să îndeplinesc treaba asta, atât 
de necesară locuitorilor.

Cred că este un proiect vital pentru comună și 
satele aparținătoare.

4Da, un proiect de aproximativ patru mili-
oane de euro care, mai mult decât util, este ne-
cesar.

Domnule primar, ați gândit de mult acest pro-
iect?

4Proiectul este gândit întradevăr de ceva 
timp. Îmi doresc de mult să duc la bun sfârșit 
aceste lucrări. Din păcate, până acum nu lam 
putut implementa fiindcă nu a fost finalizată 
canalizarea. Acum terminăm canalizarea, un alt 
proiect important de altfel, și îl putem demara și 
pe acesta, care vizează modernizarea străzilor.

Veți reuși în acest mandat să duceți la capăt 
proiectul?

4Eu îmi doresc ca acest proiect să fie finali-
zat în decursul acestui mandat și voi face tot ce 
îmi stă în putință pentru realizarea lui.

Știu că acordați o mare importanță vieții cul-
turale și educației în localitatea dumneavoastră. 
Spuneți-mi, ce le-ați pregătit micuților pentru în-
ceputul noului an școlar?

4Am asigurato pe doamna director că va 
avea sprijinul meu pentru tot ceea ce incumbă 
procesul educațional. În mare parte, școlile au 
fost pregătite, aprovizionate, mai rămâne doar 
ca elevii să își dea silința și să obțină rezultate 

bune și foarte bune. 
Spuneți-mi, vă rog, cum se derulează în locali-

tate activitățile sportive? Mai fac tinerii mișcare?
4Sigur, avem tineri talentați. Avem două 

echipe de fotbal în promoție, una la Pădureni și 
una la Petroasa Mare, care așteaptă începerea 
campionatului municipal. Acum se pregătesc te-
meinic, au antrenamente și mă bucură mai pre-
sus de toate faptul că tinerii noștri fac mișcare. 
Din partea noastră au tot sprijinul și, cât putem, 
îi ajutăm.

Sunteți un spectator fidel al activităților sporti-
ve, domnule primar?

4Acum da, pot spune că sunt doar specta-
tor, fiindcă până anul acesta am activat și eu la 
una dintre echipe. Din păcate, timpul nu îmi mai 
permite să joc. Chiar ieri, alaltăieri, miau spus 
băieții că îi cam neglijez pe partea aceasta, dar 
de cealaltă parte, prin funcția pe care o ocup, îi 
asigur de sprijinul meu. Și bineînțeles, de câte 
ori îmi va permite timpul, voi fi alături de ei în 
tribună.

Ce îmi puteți spune despre încasările bugeta-
re?

4La capitolul acesta lucrurile nu sunt chiar 
cele mai strălucite. Este destul de greu. Înca-
săm, sigur, oamenii sunt de bună credință, dar 
se poate și mai bine, ca peste tot de altfel.

Domnule primar, vă mulțumim pentru timpul 
acordat!

4Cu drag și vă mai așteptăm pe la noi, cu 
vești bune, sper!

Domnul Sima m-a ajutat mereu

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Din registrul stării civile

Benzar Pavel cu Cucicea Ileana
13 ianuarie  2016

Marişca Ovidiu Iulian cu Axinte Andreea - Elena
1 martie 2016

Asoltanei Emanuel cu Bîrîiac Magdalena
aprilie 2016

Ciolos David - Markus cu Ivasiuc Claudia
9 aprilie 2016

Tuluc Florin cu Imbrişcă Larisa - Ionela
20 mai 2016

Cuth Gheorghe cu Streitmatter Ramona 
28 mai 2016

Ilisoi Samuel - Alin cu Cubas Natasa - Camelia
28 mai 2016

Sinca Gabor - Daniel cu Pricop Marinela - Iasmina
11 iunie 2016

Cuth Florin cu Costan Anca - Daniela 
6 august 2016

Caprariu Gheorghe  cu Gagiu Maria
10 august 2016

Axiuc Fedor cu Covaci Cristina - Marinela
14 august 2016

Croitor Petru Sergiu cu Caunu Melana
25 august 2016

Moraru Nicolae - Ionel cu Arpec Adriana - 
Aurelia

27 august 2016

La ceas de mare bucurie, conducerea primăriei noastre urează tinerilor căsătoriți: Casă de piatră!

căsătorii

Cu ocazia începutului unui nou an școlar  
am decis să ne îndreptăm  pașii spre 

școala din comuna Victor Vlad Delamarina: 
festivitatea de deschidere a noului an școlar, 
2016-2017, a trezit în fiecare elev dorința de a 
avea rezultate cât mai bune.  Astfel, vă prezentăm 
colectivul clasei a VII-a al  școlii din comuna 
Victor Vlad Delamarina, care este format din:

Ardelean Florentina Simina
Belu Ionela Violeta
Bureșin Maricela Daiana
Butoni Loredana Mirela 
Docșsa Darius Valentin
Gherman Daniel Viorel
Lazăr Fabiana Daiana
Olariu Iasmina Gabriela 
Petrovai Cristina Marisa
Tar Lorena Valentina
Teslevici Mihai Andrei

„Toată viaţa este şcoală”
 (comenius)

Alexandra BOIcU
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 oaia 
de Vermeº

Ion Iacob DamiaN - primarul comunei Vermeș

Vermeș, comună 
bănățeană tradi-

țională, unde oamenii nu 
și-au uitat obârșia, nu au 
uitat obiceiurile și își duc 
mai departe cu sufletul cu-
rat traiul îndestulat prin 
însăși spiritul său. 

Pe domnul primar, me-
reu ocupat cu treburi ad-
ministrative și mereu atent 

la grijile comunității, l-am găsit în biroul domniei 
sale, afundat în hârtii și preocupat să rezolve pro-
blemele comnunei.

Nu se mai gată lucrul niciodată într-o comună, 
domnule primar.

4Dar ce, la o casă se gată? Suntem întro 
continuă activitate.

Spuneți-mi, cum se mai află colaborarea cu Ion 
Țiriac. A mai venit?

4Da, a venit anul acesta și mam bucurat. 
Mă anunță de fiecare dată când vine. De obicei 
vine cu un elicopter. În acest an, mă pregăteam 
să mă îndrept spre domeniul domniei sale, când, 
deodată, primesc un apel să nu mai merg fiindcă 
va veni dumnealui la primărie. Și a venit la noi 
la primărie, apoi a vizitat comuna. Cetățenii au 

rămas uimiți că au fost vizitați de o asemenea 
personalitate a sportului românesc. Un om de-
osebit. Nu a venit să stea două minute. Chiar pe 
locul pe care te afli tu a stat Ion Țiriac timp de 
peste o oră.

A început să pregătească parcul de vânătoare?
4Da. Îl pregătește, totul e împrejmuit. Nu ne 

deranjează ca alte fonduri.
Când credeți că va deschide fondul?
4Posibil la anul. Anul acesta cred că mai are 

Balc și anul viitor posibil că o să vină.
Domnule primar, prezența unui astfel de om a 

fost remarcată de cetățeni, dar...
4Să știi, Ionela, că și dânsul a remarcat 

cetățenii, dacă am intuit eu exact aluzia ta. În 
iarna care a trecut, Ion Țiriac a ajutat pe fieca-
re cetățean înregistrat la serviciul nostru de 
asistență socială cu trei metri cubi de lemne. Câ-
teva zeci de persoane au fost astfel ajutate.

Mă bucur să aud asta. Se creează și locuri de 
muncă.

4Sau creat deja.
Apropo, cum stați la capitolul „șomaj”?
4Chiar pot să spun că la nivel de locuri de 

muncă stăm bine. Rata șomajului la noi e foarte 
scăzută. Nea binecuvântat Dumnezeu să ne aflăm 
aproape de capitala Banatului, Timișoara, de un 

orașstațiune Buziaș și chiar de Bocșa, fapt ce face 
ca rata șomajului în comună să fie aproape de zero.

Au asigurat și  transportul?
4Da.
Acesta e un lucru foarte bun. Și acum va fi mult 

mai ușor după ce terminați șoseaua.
4Exact. Și, prin intermediul jurnalului „Bana-

tul”, doresc să mulțumesc Consiliului Județean 
CarașSeverin pentru sprijin. Am avut și avem o 
colaborare foarte bună, dovadă că a venit și rân-
dul drumului nostru să fie făcut.

Când credeți, domnule primar, că se va putea 
tăia panglica pe drum?

4Eu zic că în anul 2017 va fi gata. Datorită 
procedurilor merge mai greu. Sper să fie finali-
zat cât de repede este posibil fiindcă e o necesi-
tate pregnantă la nivelul comunei.

Prin cine se va derula acest proiect?
4Proiectul se va derula prin Compania 

Națională de Investiții. Am mai avut lucrări cu ei și 
am colaborat bine. Le dăm amplasamentul și ei ne 
dau lucrarea executată. Cam asta e procedura la ei.

Vă dorim succes și să ne vedem cu bine, dom-
nule primar!

4Să dea Dumnezeu!

Suntem într-o continuã activitate

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Poliţia locală vă informează

De-a lungul timpului, organele de ordine 
s-au confruntat cu situaţii în care cetă-

ţeni din toate categoriile, în special persoanele 
în vârstă, cad victime celor care se ocupă cu es-
crocherii. Scopul acestora constă în dorinţa de a 
obţine câştiguri băneşti imediate şi fără a investi 
nimic sau o investiţie aproape nesemnificativă!

Cum  procedează suspecţii?
Victima este aleasă, de cele mai multe ori, la 

întâmplare, prin apelarea unui post telefonic fix 
sau mobil. În cele mai multe cazuri, suspecţii 
folosesc un limbaj evoluat, comunicându-i po-
tenţialei victime, folosindu-se de o falsă calitate, 
faptul că o rudă apropiată este victima unui ac-
cident de circulaţie sau este reţinută de organele 
de poliţie, solicitându-i acesteia sume de bani 
pentru acoperirea pagubelor produse cu ocazia 
accidentului de circulaţie, ori pentru intervenţia 
medicală chirurgicală, în scopul salvării presu-
pusei victime.

ATENŢIE: Dacă primiţi un astfel de telefon, 
de la ,,un binevoitor” care vă pretinde bani, pen-
tru facilitarea unei intervenţii către autorităţi sau 
sub orice alte motive nu daţi curs unei cereri de 
acest tip şi nu trimiteţi bani, deoarece există ris-
cul major să fiţi victima unei înşelăciuni!

Cum trebuie să procedaţi:
- Solicitaţi persoanei care v-a sunat cât mai 

multe detalii privind unitatea medicală, de po-
liţie sau parchet unde s-ar afla ruda implicată 

în accident, urmând a suna la aceste instituţii 
pentru confirmare!

- Nu vă bazaţi pe cele relatate de un necunos-
cut! Escrocii mizează tocmai pe reacţia emoţi-
onală puternică de moment. Încercaţi să apelaţi 
imediat pe telefonul mobil ruda la care face re-
ferire apelul sau persoane din anturajul ei, pen-
tru a afla adevărul. 

- Chiar dacă cel care sună ,,vă recomandă” să 
fiţi discret sau vă spune că nu puteţi lua legătura 
direct cu ruda dumneavoastră, deoarece autori-
tăţile i-au ridicat telefonul, nu vă încredeţi în el! 
Trebuie să ştiţi că reprezentanţii Poliţiei sau ai 
Parchetului nu confiscă telefoanele mobile ale 
celor implicaţi în accidente rutiere.

- Anunţaţi Poliţia la numărul de urgenţă 112,  
pentru a primi sprijin de specialitate! În nici un 
caz nu acceptaţi o întâlnire directă cu persoana 
care v-a apelat, înainte de a discuta cu un poli-
ţist!

„Campionii nu se nasc în sălile de 
sport. Campionii sunt făcuţi din ceea ce au 
mai adânc sădit în ei: o dorinţă, un vis, o 
chemare.” Acestea sunt vorbele unui mare 
sportiv, care a înțeles că mai presus de toate, 
cheia succesului constă în determinare.

Deși rezultatele echipei locale de fotbal 
A.S. Viitorul Vermeș nu sunt chiar cele mai 
bune, Consiliul Local, împreună cu domnul 

primar Damian, le garantează jucătorilor 
sprijinul de care s-au bucurat și până acum.

Echipa A.S Viitorul Vermeș activează în 
liga Liga a V-a, Zona Reșița. În primele trei 
etape a reușit un egal cu echipa A.S. Banatul 
Ocna de Fier și a suferit două înfrângeri, însă 
vorbim de începutul sezonului, iar echipa 
vermeșană își pune speranțele în dorința 
jucătorilor de a obține rezultate.

Mult succes și rezultate pe măsură!

consiliul Local alături de A.s. Viitorul Vermeş
Ionela-Flavia FANU

Jovana sTAN
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 oaia 
de Coºteiu

mariana arDeleaN - secretarul comunei Coșteiu

Iată-ne ajunși la 
Coșteiu. În cadrul 

primăriei domnește o at-
mosferă de colegialitate și 
totodată de rigurozitate pe 
care fiecare funcționar și-o 
asumă cu bucurie. 

Doamna secretar, 
Mariana Ardelean, ne-a 
așteptat cu bunăvoința 
omului care este mereu 
printre oameni, rezolvând 

treburile comunității.
Bine v-am găsit, stimată doamnă! Aș dori sa 

vă întreb: cu ce probleme vă confruntați cel mai 
adesea, ca secretar al Primăriei?

4În primul rând, menționez colaborarea cu 
toate compartimentele primăriei, nu ca pro-
blemă, ci ca aspect deosebit de important în 
funcționarea eficientă a administrației. Toate 

proiectele inițiate pe raza comunei vin dinspre 
compartimentele care funcționează și sunt în 
aparatul propriu al primarului, iar pentru a iniția 
aceste proiecte trebuie să existe colaborarea 
necesită verificarea bazei legale, trebuie să 
găsim soluții eficiente și eficace. Așadar comu-
nicarea în cadrul primăriei, al Consiliului Local 
este vitală în implementarea proiectelor și pen-
tru a ne încadra în termenele stabilite și pentru 
bunul mers al comunității. 

Spuneți-mi, vă rog, doriți să comunicați locu-
itorilor aspecte ce țin de bunul mers al localității 
și de care aceștia pot fi responsabili?

4Tot ce le transmit este să fie înțelegători, 
fiindcă noi, în calitatea de funcționari publici 
pe care o deținem, suntem aici pentru ai aju-
ta, dar se întâmplă ca soluționarea probleme-
lor cu care vin să dureze, iar noi la rândul nos-
tru trebuie să respectăm anumite proceduri 
conform legii. Oamenii trebuie să înțeleagă că 

atunci când solicită anumite lucruri este nevoie 
să ținem cont de anumite legi și este necesară 
o documentație specifică pentru că altfel nu îi 
putem ajuta. 

Doamna secretar, sunteți o cititoare a Jurna-
lului interregional Banatul, care promovează în 
arealul Banatului istoric atâtea administrații. 
Cum apreciați munca jurnaliștilor în editarea 
acestui jurnal?

4Este foarte binevenit acest jurnal. Consi-
der că este necesar să existe pentru ca infor-
marea cetățenilor, atât a cetățenilor noștri care 
află despre noutățile comunei lor, dar și ale ce-
lorlalte localități care apar în Jurnalul Banatul, 
cât și a celorlalți cititori care află despre comu-
na noastră, să fie un bun prilej de promovare. 

Vă mulțumim și vă îmbrățișăm cu drag!

Suntem aici pentru a ajuta cetãþenii

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

La 26 septembrie, pe continentul 
european  se  să rbă toreș te  Ziua 

Europeană a limbilor.      
Pentru a marca acest eveniment, la Școala 

din Coșteiu s-au desfășurat câteva activități 
menite a evidenția avantajele învățării 
limbilor străine: descoperirea unor culturi noi; 
posibilitatea de a căpăta o perspectivă diferită 
asupra lumii și de a-i înțelege mai bine pe cei 
din jur; oportunități de a studia sau a lucra în 
alte țări; respectarea cerințelor actuale de pe 
piața muncii din România, unde cunoașterea 
de limbi străine constituie un avantaj, ba chiar 
o obligație, în multe cazuri; comunicarea cu 
persoane din alte țări sau de ce nu, învățarea 
pentru plăcerea proprie.

Elevii de la clasele primare au avut ocazia 
să audieze și să învețe cântecele referitoare 
la prietenia dintre copii din diverse țări, și 
anume The More Get Together și Hello! 
How do you do? De asemenea, au urmărit 

un material video în care au aflat cum sunt 
percepute sunetele făcute de câteva animale 
(câine, pisică, oaie, cocoș, porc) de către 
oameni din țări diferite și reproduse de 
aceștia, astfel elevii distrându-se copios. 
Elevii de la gimnaziu au fost invitați să 
participe la o discuție cu privire la motivele 
pentru care învățarea limbilor străine este 
utilă, după care li s-a prezentat un material 

în Power Point în care erau menționate anul 
la care s-a lansat inițiativa celebrării acestei 
zile deosebite, de către Uniunea Europeană și 
Consiliul Europei, ce îsi propune această zi 
europeană a limbilor, de ce anume e nevoie 
de o asemenea zi.  Câțiva dintre elevii de 
la clasa a VII-a au realizat postere, desene 
referitoare la tematica acestui eveniment, au 
scris pe bilețele colorate cuvântul mulțumesc 
în diferite limbi, au notat citate preluate de 
la scriitori, cineaști, președinți sau filozofi 
celebri, în limbile engleză și franceză. 
Materialele realizate de elevi au fost afișate 
pe unul din pereții de pe holul de la etajul 
școlii.

Prin acțiunile derulate, elevii au fost 
încurajați să studieze limbi străine. Faptul 
că pot învăța limba engleză, începând chiar 
de la clasa pregătitoare, respectiv limba 
franceză din clasa a V-a, este un mare avantaj, 
cunoscându-se ușurința cu care copiii pot 
învăța limbi străine de la vârste fragede. 

Ziua Europeană a limbilor, sărbătorită la Şcoala Gimnazială coşteiu
Prof. Adina BăcILă

M-am născut într-un oraș frumos, un 
oraș traversat de râul Timiș, în Lugoj, 

dar trăiesc într-un sătuc liniștit în apropiere 
de Lugoj. Satul Țipari este locul  unde mă 
simt acasă, este locul de care simt că aparțin.  

Țipari este un sat înființat în anul 1881 
în urma colonizărilor. Era un sat unguresc. 
Bunicii mei materni s-au mutat în Țipari în 
anul 1985, pe când mama mea avea doar cinci 
ani. Din povestirile mamei, am realizat cât 
de mult s-a schimbat satul Țipari în decursul 
anilor. Pe când mama era doar un copil, 
locuitorii Țipariului se ocupau cu agricultura 
și creșterea animalelor, atât pe lângă casele 
lor, cât și în grajdurile amenajate ale CAP-

ului de la marginea satului. O altă parte dintre 
locuitori aveau serviciu la oraș și făceau 
zilnic naveta. Copiii mergeau la grădiniță și la 
școală regulat, chiar dacă se mai întâmpla ca 
iarna să fie foarte frig, sau chiar fum în sălile 
de clasă (nu era încalzire centrală). 

Acum când sunt eu copil, văd că grajdiurile 
de la marginea satului s-au desființat, 
animalele sunt din ce în ce mai puține. În 
schimb a apărut în centrul satului o fabrică 
de mobilă și mulți dintre locuitorii Țipariului 
muncesc acum acolo, pe când o altă parte au 
serviciu la Lugoj (cel mai apropiat oraș).

Noi, copiii, mergem la grădinițe și la școli, 
modernizate și primitoare, cu toate condițiile. 

Școala este prevăzută cu tot ce are nevoie 
un elev, iar grădinița îi atrage pe copii prin 
diversitatea jucăriilor, cei mici simțindu-se ca 
în lumea basmelor. 

În Țipari mai există un parc pentru copii 
și o sală de sport. Avem atât biserici, cât și 
magazine. 

Oriunde am călătorit în România peste tot 
am văzut că este frumos, dar ca în Țipari nu 
m-am simțit nicăieri.

În Țipari simt că sunt acasă cu prietenii 
mei, familia mea, universul meu.

satul meu 

Andreea MOIsIUc, 
clasa a VII-a

Dintre lucrările elevilor la concursul „Fii Jurnalist al Ţării Banatului"
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 oaia 
de Bata

Festivalul Vânătorilor de la Bata, aflat 
la cea de-a noua ediție, a fost așa 

cum domnul primar Ion Micurescu, amfitrionul 
acestuia, ne-a obișnuit, un adevărat succes.

Mii de oameni au venit să vadă o manifestare 
de amploare, o manifestare organizată cu suflet 
până în cele mai mici detalii, un festival al 
pasiunii și al respectului pentru vânătoare și 
vânat, o petrecere dată în cinstea naturii și a 
divinității, care a înzestrat acest pământ bătan 
cu o faună diversificată, cu păduri falnice și mai 
ales, cu caractere deosebite.

De dimineață și până seara porțile Pensiunii 
„Bade Ioane” au fost trecute de mulțimi curioase 
și de mari personalități ale Banatului istoric. Au 
venit cu drag primari din Arad, Timiș, Hunedoara 
și Caraș-Severin într-un număr impresionant, au 
fost prezenți membrii ai Consiliului Județean 
Arad, domnul primar al municipiului Arad, 
Gheorghe Falcă și senatorul Constantin Traian 
Igaș, care ne-a cinstit cu o delicioasă mâncare la 
ceaun, la cortul domniei sale.

Ca orice mare sărbătoare, și Festivalul 
Vânătorilor a fost mai întâi binecuvântat de un 
sobor de preoți, în deschidere, după care aerul 

a căpătat un iz extatic, ca de vânătoare în care 
participanții au pândit esența pură a vânătorii, 
urmărind cu uimire demonstrațiile de vânătoare 
cu șoimi, proba de hăiture la țarc a mistrețului 
și tragerea demonstrativă cu arcul, acestea fiind 
momentele cele mai palpitante. Spectatorii 
au putut urmări, de asemenea, prezentarea 
șoimilor de către Clubul Șoimarilor,  prezentarea 
raselor de câini, probele de pontare și aport și 
demonstrația Federației Române de Tras cu 
Arcul, care a oferit pentru doritori și o sesiune 
de tragere de inițiere.

După toate aceste momente captivante, 
participanții au putut gusta din mâncărurile la 
ceaun și au putut urmări un spectacol folcloric 
autentic, cu talente ale satului, ca semn de 
adâncă prețuire pentru taraful condus odinioară 

de domnul Giura Gheorghe, cu ansamblul 
condus de domnul Victor Jicherean, fiu al 
satului, și ca ultim răsfăț fonetic, domnul Vasile 
Gigi Tăbăcaru, împreună cu stele ale Banatului, 
a asigurat voia bună până târziu în noapte, când 
pe cerurile acestui sat au sclipit artificii alături de 
valuri de lumină izvorâte din sufletele oamenilor.

Bineînțeles că un astfel de eveniment nu a fost 
lipsit de surprize. Cea mai mare surpriză a zilei 
a fost doamna Elena Jurjescu Todi, o doamnă 
a folclorului românesc care nu mai are nevoie 
de nici o prezentare. Prezentă la festival, a fost 

rugată de domnul primar să încânte spectatorii cu 
vocea dumnezeiască a domniei sale.

Printre nenumăratele responsabilități ale 
domniei sale, domnul primar a avut amabilitatea 
să ne adreseze câteva cuvinte: Faptul că a 
participat un număr așa mare de simpatizanți, 
de vânători, alții care nu sunt vânători, dar 
cochetează cu acest concept, curioși de ce se 
întâmplă aici, înseamnă că obiectivul țintă a fost 
atins. Noi am dorit să arătăm publicului larg 
ce înseamnă vânătoarea în adevăratul sens. Nu 
doar segmentul de împușcat, ci complexitatea lui, 
cu observații în teren, cu hrănire, combatere de 
vânătoare, instalații și amenajări vânătorești. Noi 
trebuie să gestionăm în așa manieră fondurile 
de vânătoare încât cei care vin după noi să 
poată beneficia fie de plan de recoltă, și dacă 

nu, de animale; să le vadă nu în captivitate, ci 
în libertate. Pentru că dacă ați merge la orice 
complex de vânătoare, o să vedeți un țarc. La 
marginile gardului o să vedeți cărările care 
dovedesc că vânatul are tendința de evadare. Lui 
nu îi place închis. Și cei care aduc acuze grave 
nouă, vânătorilor, dar au în apartamentele lor 
luxoase animale de companie, nu rezolvă nimic, 
pentru că aceste animale primesc simțăminte 
umane. Or, categoric, vânătoarea trebuie 
acceptată cu prudență, practicată de către 
vânători pe cheltuială proprie și desfășurată după 
anumite precepte, respectând legile scrise și cele 

nescrise ale vânătorii, respectând vânatul și etica 
vânătorească. Eu am amintit și azi în discursul 
meu de bun venit că cel mai important obiectiv 
în statutul asociației vânătorilor este acela de 
a conserva biodiversitatea și avem acest mare 
patrimoniu faunistic pe care, încă o dată spun, 
avem obligația și legală, și morală să-l păstrăm. 
Aceste păduri ale noastre nu sunt nemișcate. Nu, 
ele sunt pline de viață, pline de viața cu fauna 
cinegetică.” În stilul specific, domnul Micurescu, 
de data aceasta din poziția de vânător pasionat, 
ne-a povestit și o scurtă anecdotă: La un moment 
dat, un vânător spunea așa: „am păzit vreo patru 

ceasuri un copac și la un moment dat era liniște 
de mormânt, după care a început să adie vântul. 
Și atunci, ramurile copacilor se mișcau și parcă 
creau din adâncuri o simfonie misterioasă…” pe 
care vânătorul acela a spus: „o declar freamătul 
codrului". Acești arbori seculari, sub privirea 
atentă a cărora stă comuna mea, satul meu, 
poate face ca această comunitate, unde trăim 
după reguli simple, moștenite de generații, să 
fie mai căutat și mai explorat de cei care trec 
prin această zonă. Întrebat cum percepe această 
a noua ediție, domnul primar a spus cu modestia 
caracteristică: „Eu spun că această ediție a noua 
a fost într-un fel o reușită și prin faptul că bunul 
Dumnezeu a făcut în așa fel ca să nu plouă, să fie 
o vreme însorită, nici prea cald, nici prea rece, 
potrivită pentru o astfel de manifestare.”

Mii de oameni s-au adunat la Bata să cinstească arta zeiţei Diana

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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 oaia 
de Cenei

Se pare că toamna a fost bună și anul 
acesta și a revărsat întreg belșugul 

peste comunitatea din Cenei. Culorile calde 
ale toamnei, mirosul de bucate alese și spiritul 
de veselie generală au învelit întreaga comună 
într-o aură de avuție și prietenie.

În zilele de 24 și 25 septembrie, Consiliul 
Local și domnul primar, cu o atenție deosebită, 
au organizat diferite activități pentru a răsplăti 
toamna, care i-a înavuțit, și pentru a-i răsplăti pe 
cetățeni pentru munca lor de-o vară.

Sâmbătă, dis-de-dimineață, tinerii au 
participat la cea de-a doua ediție a concursului de 
biciclete „Pedalează pentru sănătate”, unde s-au 
întrecut în primul rând în grija pentru sănătate și 
un stil de viață armonios și pentru a convinge cât 
mai mulți tineri de beneficiile activităților fizice. 
După premierea acestor tineri, fanfara „Pro 
Amiciția” a făcut să răsune străzile Ceneiului de 
strigătul pur al recunoștinței. Spre seară, întreaga 
comunitate s-a adunat să petreacă la bal, după 
cum istoria a înrădăcinat acest obicei în viețile 
noastre.

Duminica, mai pe înserat, a avut loc un 

frumos spectacol de muzică și dans. Ansamblul 
de dansuri sârbești Sveti Nicola din Deta a 
încântat privirile spectatorilor. Au dansat cu jind, 
cu spiritul tânărului care nu obosește niciodată 
și cu o nesecată dorință de frumos. Au urmat și 
alți dansatori, după care au asigurat voia bună, 
cântecul, renumiții soliști Zorica Savu, Mariana 
Șușca și Cornel Brici.

Cu grija atentă a unui minuțios amfitrion, 
domnul primar a organizat și un impresionant foc 
de artificii, care a colorat cerul, precum frunzele 
copacilor au făcut-o pe pământ.

Zilele Recoltei la cenei
Ionela-Flavia FANU

Ionela-Flavia FANU

La început de an şcolar, gânduri bune din partea consiliului Local

Prezent la deschiderea noului an școlar,  
domnul primar Gabriel Ilaș a adresat 

atât copiilor, cât și părinților câteva cuvinte 
de susținere. De asemenea, prin intermediul 
jurnalului nostru, domnul primar le transmite 
atât elevilor comunei Cenei, cât și elevilor 
din întreg Banatul istoric numai gânduri bune, 
succes și spor la învățătură.

Din punctul de vedere al administrației 
locale este asigurat atât părinților, cât și cadrelor 
didactice tot sprijinul pentru o bună desfășurare 
a activității școlare.

A fost nevoie ca înainte de începerea școlii 
să se execute câteva lucrări pentru ca procesul 
instructiv-educativ să se desfășoare în condiții 
optime. Așadar, la școala cu clasele I-IV din 
Bobda au fost schimbate geamurile, așa cum 
a fost prevăzut în bugetul aprobat la începutul 
anului. Din grija Consiliului Local și a domnului 
primar, se va continua cu construirea unei anexe 
în care să funcționeze centrala termică a școlii 
din Bobda. 

De asemenea, domnul primar ține să le 
mulțumească voluntarilor care și-au răpit din 
timpul lor pentru a participa la lucrările de 
amenajare și igienizare a sălilor de clasă, astfel 

încât elevii să învețe într-un mediu propice.

La biserica ortodoxă din Cenei, începând 
cu data de 1 august și până în 14 august, 

s-a oficiat slujba Paraclisul Maicii Domnului, 
cu harul binecuvântat, de către Prea Cucernicul 
Părinte Mihai Iustin Ierima. Ca încununare 
a acestei perioade de curățire sufletească, 
credincioșii ortodocși români, împreună cu 
frații lor de alte etnii, au sărbătorit ruga sau 
ziua sfințirii lăcașului de cult, protejat de Sfânta 
Maică a Domnului, în ziua de 15 august.

După sfânta slujbă de închinare a acestei 
zile Ocrotitoarei Ceneiului, nașii rugii doamna 
Paulina și domnul Florea Iepan, reprezentați 
de copiii și nepoții Măriuca și Sorin Pleșca, 
împreună cu cei mici: Sorina și Sașa, și Zorica 
și Vasile Iepan au tăiat colacul, simbol al 
belșugului, împărțind cu bucurie cu cei prezenți. 

De asemenea, s-au anunțat oamenii care, cu 
cinste, vor năși ruga în anul 2017: doamna Alina 

și domnul Alexandru Deneș, împreună cu fiul lor, 
Lucas.

Această frumoasă sărbătoare s-a încheiat cu 
cântări de slavă, aduse ocrotitoarei și cu gândul 
că s-a așternut încă un capitol în istoria credinței 
satului.

cântări de slavă 
ocrotitoarei

consiliul Local 
vă informează

La  1 3 
s e p -

t e m b r i e 
s -a  semnat 
Avizul pentru 
P r o i e c t u l 
M a r e 
A q u a t i m .  
A c e s t a 

preuspune alimentarea cu apă a localității Cenei 
de la Sursa Bobda şi o reţea de canalizare a apei 
uzate, integral în localitatea Cenei. Autoritățile 
locale informează că aceste lucrări vor fi 
finalizate până la finele anului 2018, bineînțeles 
cu voia Celui de Sus și cu înțelegerea 
dumneavoastră, a cetățenilor.

Jovana sTAN

Primarul comunei noastre, salutând gazdele și goștii
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 oaia 
de Birchiº

Ioan GuȚu - primarul comunei Birchiș

Am avut plăcerea, din 
nou, de  a sta de vorbă 

cu domnul primar Ioan Guțu. 
Ne primește de fiecare dată cu 
amabilitate și ne uimește cu 
ordinea care domnește mereu 
în biroul domniei sale.

Domnule primar, știm că 
ați fost într-o scurtă călătorie 
a recunoștinței, am numi-o 
noi. Care este motivul pentru 

care ați făcut această călătorie?
4În conformitate cu actele normative în 

vigoare fiecare primărie trebuie să aibă la ni-
velul comunității un serviciu voluntar pentru 
situații de urgență. Ați văzut câte nenorociri 
sau abătut pe parcursul anilor care au trecut: 
inundații, înzăpeziri, grindină, incendii. Serviciul 
acesta voluntar pentru situații de urgență are 
un rol deosebit la nivelul comunității pentru că 
este primul care trebuie să acționeze în cazuri 
de calamități. Fiecare primar, prin dispoziție, 
își numește acei oameni, până la 15 ca număr. 
Noi avem nouă membri. Se numește Serviciu 
Voluntar pentru Situații de Urgență pentru că 
toate acțiunile se fac pe bază de voluntariat, 
ceea ce înseamnă că în cazul în care se întâm-
plă o tragedie în comuna noastră, precum un 

incendiu sau inundații, oamenii aceștia sunt 
primii care acționează, și o fac benevol, pentru 
a pune cetățenii în afara oricărui pericol. În ca-
drul acestui serviciu se găsesc oameni cu suflet 
și, lucrul cel mai important, care sunt în cadrul 
comunității în permanență. Legiuitorul, prin le-
gea 307, a hotărât totuși ca la nivelul fiecărei 
primării să se poată aloca o sumă pentru diver-
se activități sau forme de recompensă pentru 
voluntari. Unele autorități îi ajută cu bani pen-
tru anumite intervenții, altele pentru pregăti-
re sau controlul gospodăriilor. Noi am stabilit, 
însă,  ca în fiecare an, indiferent de activitățile 
pe care le desfășoară, să nu îi plătim în bani 
pentru că e totuși o muncă de voluntariat, dar, 
ca totuși să fie răsplătiți,  organizăm o excursie 
în țară pe banii primăriei, unde merg cei nouă 
membrii împreună cu primarul.

 Ce destinație ați ales pentru  acest an?
4Am intenționat întotdeauna să trecem 

cu ei pe la obiective strategice. Am fost la Hi-
drocentrala Porțile de Fier, iar anul acesta am 
mers la Barajul Vidraru, pe Transfăgărășan, 
pe urmă la Conferința Serviciilor Publice care 
sa desfășurat la Neptun, unde au avut oca-
zia să mai acumuleze cunoștințe, iar ca ultimă 
destinație am vizitat Delta Dunării.

Domule primar, aceasta este o iniațitivă real-

mente salutară, cred eu. Gestul dumneavoastră, 
iată, nu rămâne fără ecou. Oamenii vă sunt recu-
noscători. Aș vrea totuși să nu încheiem înainte 
să ne spuneți ce mesaj le transmiteți elevilor care 
în luna septembrie au început noul an școlar.

4Întradevăr a început, iată, un nou an 
școlar. Eu zic că la nivelul comunei Birchiș, 
în ceea ce privește atribuțiile noastre, ale 
autorităților administrației publice locale, am 
pregătit totul așa cum se cuvine. Procesul in-
structiveducativ de la nivelul tuturor școlilor 
de pe raza comunei se desfășoară în condiții 
optime pentru că am căutat ca toate clădirile în 
care funcționează să fie reabilitate. Avem două 
școli generale cu clasele IVIII, deși Birchiș e o 
comună destul de mică, avem o școală cu clase-
le IIV la Ostrov și grădinița. Cred că suntem sin-
gura comună din țară care nu a desființat nici o 
școală. Și ceea ce trebuie în continuare e numai 
ca elevii să fie silitori și să pună mâna pe car-
te. De asemenea, un lucru important din punc-
tul meu de vedere este revizuirea programei 
școlare pentru ca procesul instructiveducativ 
să fie mai eficient și să dea comunității oamenii 
de care are nevoie pentru a se dezvolta.

Iar elevilor le transmit sănătate, în primul 
rând, dorința de a învăța carte și un an cu rezul-
tate cât mai bune!

Procesul instructiv-educativ se desfãºoarã în condiþii optime

Consiliul Local al comunei Birchiș a 
adoptat una dintre cele 78 de Hotărâri 

ale Consiliilor Locale din județul Arad, 
privind constituirea Asociației de Dezvoltare 
Intercomunitară Asociația Sistem Integrat de 
Gestionare a Deșeurilor Județul Arad.

Asociația a fost constituită în scopul 
înființării, organizării, reglementării, exploatării, 
monitorizării şi gestionării în comun a serviciului 
de salubrizare pe raza de competență a unităților 
administrativ-teritoriale membre. De asemenea, 
proiectul își propune realizarea în comun a unor 
proiecte de investiții publice de interes zonal sau 
regional, destinate înființării, modernizării sau 
dezvoltării sistemelor de utilități publice aferente 
Serviciului, pe baza unei strategii de dezvoltare.

Domnul Radu Zahariade, responsabil al 

administrației publice ne-a dat detalii și de 
această dată. Proiectul este unul ambițios, care 
reușește să aducă împreună, iată, atâtea localități 
și care va fi un real succes în ceea ce privește nu 
numai colectarea responsabilă a deșeurilor, dar 
mai ales protejarea mediului înconjurător. 

Împreună mai puternici!

La Birchiș, situația 
f e r m i e r i l o r  î n 

ceea ce privește ajutorul 
APIA este satisfăcătoare. 
Dintre fermierii activi care 
au depus declarația de 
suprafață pentru anul 2015, 

aproximativ 95% au beneficiat de acest sprijin 
financiar pentru agricultură.

Directorul general APIA asigura fermierii 
de plata integrala a subvențiilor până la data de 
15 octombrie 2016. De asemenea, a declarat că 
plățile pentru suprafețe s-au efectuat în proporție 
de 97,5%, iar  în sectorul zootehnic plățile 
sunt cam la același nivel, deși s-au înregistrat 
probleme pe parcursul anului.

subvenţii pentru fermieri

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Programul Național de Cadastru şi Carte 
Funciară 2015-2023 (PNCCF) a fost 

instituit prin intermediul Legii cadastrului şi 
publicităţii imobiliare nr. 7/1996 şi ulterior 
a fost aprobat prin Hotărârea Guvernului nr. 
294/2015. Obiectivul major al acestui program 
îl reprezintă înregistrarea gratuită a tuturor 
imobilelor din ţară, până în anul 2023, în 
sistemul de cadastru şi carte funciară, incluzând 
atât terenuri, cât și clădiri.

Lucrările de cadastrare se fac la nivel 
de localitate, iar tot ceea ce trebuie să facă 
cetățeanul este doar să permită accesul pe 
proprietate. 

Am stat de vorbă cu domnul Radu Zahariade 

referitor la planurile de cadastrare a comunei 
Birchiș, dumnealui arătându-se optimist că 

cetățenii vor coopera, iar cadastrarea va aduce 
numeroase beneficii precum revitalizarea pieței 
imobiliare sau dezvoltarea creditului agricol și 
a creditului ipotecar.

În ceea ce privește obligațiile autorităților 
locale, acestea se rezumă la informarea 
deținătorilor de imobile, care au obligația 
de  a permite accesul specialiștilor care vor 
efectua măsurători, de a prezenta actele juridice 
referitoare la imobile, de a identifica limitele 
imobilelor împreună cu echipele specializate 
și de a verifica informațiile privitoare la 
imobilele pe care le dețin, în etapa de publicare 
a documentelor tehnice cadastrale.

Programul naţional de cadastrare
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Anca Dan - viceprimar al comunei Satchinez

Plimbându-ne prin 
comuna Satchinez și 

admirând peisajul de toam-
nă care începe  să se instale-
ze treptat, precum și oamenii 
harnici din această comuna 
care nu stau deloc, ci ]și gă-
sesc de lucru în fiecare mo-
ment al zilei, am decis să ne 
îndreptăm pașii spre locul în 

care lucrurile stau asemănător. Ne-am îndreptat 
spre primăria din comuna Satchinez, care semă-
na cu un mușuroi de furnici. Aici e locul din care 
pornește concepția de hărnicie a întregii comune.  
În cadrul primăriei atribuțiile fiecărui funcționar 
fiind bine stabilite, au reușit ca organizarea să fie 
una potrivită pentru a crea un mediu propice dez-
voltării comunei. Deși doamna viceprimar Anca 
Dan este o persoană extrem de ocupată și timpul 
său îl împarte în diferite activități, aceasta și-a fă-
cut timp și pentru noi pentru a ne transmite câteva 
cuvinte:

Doamnă viceprimar, luând  în considera-
re faptul că dumneavoastră  vă aflați în cadrul 
administrației locale din Satchinez de puțină vre-
me, dar considerând și faptul că jurnalul Interre-
gional Banatul are o arie de răspândire vastă  v-aș 
ruga să vă prezentați cititorilor noștri.

4Numele meu este Anca  Dan, am 26 de ani.  

Mă aflu  în postura de a fi în administrația comu-
nei Satchinez de puțin timp. Meseria mea este 
cea de contabil, până de curând am activat în 
acest domeniu, iar din data de 26 iunie, având în 
vedere  încrederea și votul celor care sau bazat 
pe mine și pe capacitățile mele, sunt viceprima-
rul comunei Satchinez.

Care sunt atribuțiile dumneavoatră din postura 
de viceprimar al comunei Satchinez?

4În subordinea mea sunt câteva 
departamente:departamentul de salubrizare, 
centrul de informare turistică și pompierii.  Eu 
răspund de  ceea ce înseamnă mediu și cultură. 
În același timp, domnul primar îmi poate atribui 
alte activități asupra cărora competența mea 
poate fi de real ajutor. Am venit aici să ajut oa-
menii și astfel voi face orice sunt capabilă să fac 
pentru aceștia, indiferent de domeniul de activi-
tate care presupune acest fapt.

Doamnă viceprimar, ați pomenit despre 
cetățenii comunei pe care o gestionați, cum pot 
aceștia să vină în contact cu dumneavoastră?

4Noi suntem la dispoziția cetățenilor. Deci, 
noi,  ca administrație locală, ne aflăm aici pentru 
a fi în slujba cetățenilor. Iar prin urmare,  pen-
tru toți cei care doresc să discute cu noi,   să ne 
transmită anumite lucruri ori neliniști, am creat 
un program de relații cu publicul. Programul 
este marți de la 9:00 la 13:00, timp în care sunt 

la dispoziția oamenilor care doresc să mă con-
tacteze  referitor la diferite aspecte. Și aș dori 
să îi asigur pe cetățeni că nu doar timpul meu 
este oferit lor, ci și tot interesul meu pentru a 
soluționa problemelor lor.

Ce  anume v-a făcut să veniți în sprijinul oame-
nilor din comună?

4Ceea ce aș dori să exprim este faptul că 
mereu am fost adepta găsirii soluțiilor optime 
pentru  oamenii cu care am intrat în contact. 
Întotdeauna am dorit ca localitatea în care locu-
iesc să fie un loc prosper, de care să se bucure 
toți locuitorii ei, însă funcția de viceprimar ma 
luat prin surprindere în mod plăcut, deoarece nu 
mă așteptam ca votul majorității să îmi fie acor-
dat mie. Acest fapt nu a putut decât să mă bu-
cure întrucât prin intermediul acestei funcții pot 
oferi sprijinul meu tututor celor care au nevoie.

La sfârșit de dialog aș dori să vă întreb dacă 
aveți un mesaj pentru cetățenii comunei Satchi-
nez?

4Aș dori să le transmit să aibă încredere în 
noi, în cei care compunem administrația locală. 
Am venit aici pentru a face ceva pozitiv pentru 
ei, pentru a  ne fi bine nouă, copiilor noștri. Pro-
gresul dorit de noi este unul de lungă durată 
pentru ca lucrurile favorabile să dăinuie și pen-
tru generațiile care urmează.

Noi, ca administraþie localã, ne aflãm aici pentru a fi în slujba cetãþenilor

Rezervaţia ornitologică „Mlaştinile 
Satchinez” este un loc ce necesită o 

atenție deosebită, întrucât aici se află unele 
dintre cele mai importante comori ale Banatului. 
Spunând acest lucru ne referim la viețuitoarele 
ce trăiesc aici.  Mlaștinile se alimentează de la 
numeroasele izvoare ce se adună într-o Vale 
largă a Ierului, unde formează un lanț de bălți, 
cu ostroave și peninsule, pe care cresc sălbatic 
păduri de stuf presărate cu specii de plop și 
salcâm, decorate cu perdele de liane. Această 
rezervația naturală a fost înființată în anul 1942, 
la propunerea ornitologului Dionisie Lintzia.

Un alt aspect important care trebuie reținut 
este dat de complexitatea populaţiilor de păsări, 
de existenţa speciilor rare, peisajul mlăştinos 
ca habitat pentru un număr mare de specii, care  
au generat în timp preocupări protecţioniste, 

care s-au materializat în declararea zonei ca 
monument al naturii, apoi ca rezervaţie naturală. 
Lista avifaunistică cumulativă, obţinută, 
analizând majoritatea observaţiilor efectuate 

între anii 1900-1998, cuprinde 210 specii, ceea 
ce reprezintă 53% din avifauna României care 
numără 401 specii. Majoritatea sunt specii 
clocitoare la Satchinez, dar sunt şi specii de 
tranzit.

Ceea ce este de remarcat este importanța cu 
care administrația locală tratează acest subiect. 
Mai precis, la Satchinez se află un centru de 
informare, într-o clădire pusă la dispoziţie de 
Primăria comunei, de unde vizitatorii vor putea 
obţine date referitoare la valoarea ornitologică şi 
ecologică a rezervaţiei.

Cei ce doresc să  ajungă la Satchinez au mai 
multe posibilități, însă drumul cel mai accesibil 
și drept pleacă din Timișoara pe DJ 692 către 
Sânandrei, apoi către Hodoni și de acolo încă doi 
kilometri până la comuna  Satchinez.

sanctuarul animalelor de la satchinez

Datorită faptului că  învățătura, și, 
implicit, școala este  o instituție care 

are un impact hotărâtor asupra tuturor, am 
decis ca  de această dată  să ne îndreptăm 
privirea asupra unei clase de elevi foarte bine 
instruiți de la școala din Satchinez, condusă 
de doamna director Liliana Călianu. Prin 
urmare,  vă prezentăm colectivul  clasei a V-a 
B  din comuna Satchinez, având-o ca dirigintă 
pe doamna profesoară Chercheș Laura.

Din albumul de mâine al elevilor noştri
Balog Codruț
Căbulea Andrei
Ceten Roxana
Cetean Estera
Chelba David
Ciobanu Cătălin
Coroană Selena
Coțolană Raul
Damian Alexandra
Domuța David
Fazarcaș Laura
Florea David
Graure Bogdan

Iancu Laurențiu
Lupău Cristian
Marcovici Sara
Petresu
Carmela
Popa Darius
Radu Simon
Răbonțu Ilaria
Ruge Damaris
Tolontan Amalia 
Trandafir Melisa
Vereșan Andreea
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 oaia 
de Biled

Ideea construirii 
unei  biser ici 

ortodoxe în comuna 
Biled, din județul Timiș, 
a început în urmă cu 16 
ani, în timpul campaniei 
electorale. De fapt chiar 
era necesar un nou 
lăcaș de cult mare și 
încăpător în localitate 
și în continuare mai 
este nevoie. Slujbele 

religioase au loc într-un loc neadecvat, într-o 
casă transformată în capelă, care nu poate fi 
ridicată la rang de biserică sub nicio formă.

Fundaţia a fost făcută în urmă cu 4 ani

Trebuie să ridice o Biserică în Biled
Din cele peste 1.000 de numere de case, 

peste 700 de familii sunt ortodoxe în Biled. 
Astfel, s-a pus problema, și pe bună dreptate, 
ridicării unei biserici care să-i reprezinte 
cu adevărat pe credincioșii ortodocși, în 
localitate, aici, mutându-se în ultimii ani 
mulți moldoveni, olteni și ardeleni, care sunt 
ortodocși. Deși dezbaterile pe tema ridicării 
noului lăcaș de cult au avut loc cu prilejul 
fiecărei campanii electorale, nu s-a făcut 
nimic practic, din lipsă de hotărâre, dar și 
din lipsă de bani. Timpul a trecut și în urmă 
cu opt ani s-a făcut proiectul pentru noua 
biserică ortodoxă și pentru găsirea unui spațiu 
adecvat. Locul a fost găsit, exact unde este 
ridicat lăcașul acum, dar a apărut problema 
finanțării și totul s-a împotmolit. După patru 
ani, cu prilejul începerii campaniei electorale, 
iar a fost pusă problema bisericii noi. Totuși, 
după multe tergiversări, a fost găsită o firmă 
care a finalizat scrierea proiectului şi a fost 
trimis la Ministerul Cultelor la București, fiind 
în cele din urmă aprobat. În urmă cu patru ani, 
s-a făcut fundația construcției, cu sprijinul 
oamenilor din comună, dar s-au stopat 
lucrările, fiindcă nu mai erau bani. S-a stat 

doi ani în așteptare. „Copilul meu, Sebastian 
Cean, e în America, în Detroit, din aprilie 
1999, și are o companie de transport. El s-a 
gândit cu nora mea, care este fată de preot, 
că trebuie să ridice o biserică în Biled. Am 
deschis cont în bancă, împreună cu preotul 
Marius Ruscu. Fiul meu a început să bage în 
cont banii necesari pentru ridicarea bisericii”, 
a povestit Sabin Cean, tatăl lui Sebastian. În 
mod surprinzător, sprijin financiar a venit și 
de la Biserica Ortodoxă Română din America 
și chiar de la comunitatea cultelor creștine din 
SUA. Ajutor a fost dat şi de Primăria Biled. 

ÎPss Ioan a dat binecuvântarea
Cristian David, primarul Biledului, a spus 

că oamenii din comună au făcut ce au putut, 
dar era nevoie de profesioniști și utilaje 
speciale. De aceea a fost angajată o firmă 
specializată în asemenea lucrări și astfel a 
început construcția bisericii. Au fost cumpărate 
560 de paleți a câte 520 de cărămizi pe paletă. 
Aici a intervenit o problemă. Pentru zidurile 
bisericilor se utilizează numai cărămidă dublu 
presată și cu greu s-a găsit o firmă care avea 
asemenea produse. Este o condiție obligatorie. 
ÎPSS Ioan, mitropolitul Banatului, a ținut 
foarte mult la acest amănunt. Să nu fii băgată 
altă cărămidă mai slabă. O biserică trebuie să 
reziste sute de ani. ÎPSS a venit des la Biled 
pentru a verifica stadiul șantierului. A dat și 
binecuvântarea. A venit ca simplu cetățean. 

E o arhitectură tradiţională de Banat 
Totul s-a lucrat ca la carte și legal. Sunt 

dosare cu facturi, dovada a tot ce s-a cheltuit. 
Câți bani au intrat și câți au fost cheltuiți. 
Biserica are o capacitate de 700 de locuri, 
este acoperită cu tablă de cupru, nu țiglă. 
Mitropolia a insistat că o asemenea biserică nu 
poate fi învelit cu țiglă, ci cu tablă de cupru, 
așa impune regula. E o arhitectură tradițională 
de Banat cu arcade și cu elemente specifice. 
Nu s-a făcut rabat de la nimic. 

clopotele sunt turnate în Ucraina
Lăcașul are un turn mare și două mai 

mici. Clopotele sunt donate de un investitor 
din Biled, Eugen Supuran, prin firma lui, 
Maracana. Clopotele sunt turnate în Ucraina. 
Acolo se află o mănăstire unde călugării 
construiesc clopote. Ei supraviețuiesc din 
această preocupare. Au fost aduse la Biled prin 
curier, iar pentru a fi ridicate pe turnul bisericii 
a fost închiriată o macara din Timișoara. 
Apoi a fost pusă și cupola. Lăcașul are și trei 
cruci. Acestea au fost cumpărate din donațiile 

credincioșilor. Cea mai mare are peste doi 
metri. Cea mai mare parte din finanțare a venit 
de la familia Cean din America, iar restul 
de la cetățeni și de la primărie și Consiliu 
Local. Solidaritatea oamenilor s-a dovedit și 
în sprijinul obținerii hranei pentru muncitori. 
Mai multe familii s-au oferit să pregătească o 
masă caldă, în fiecare zi la ora 12, oamenilor 
care lucrau la construirea lăcașului. Cei care 
nu s-au implicat în mod concret, au oferit 
porci, care au fost sacrificați și valorificați 
pentru prepararea hranei constructorilor. 
Viceprimarul PSD, Gheorghe Baba, a explicat 
că mâncarea este transportată la Clubul 
Pompierilor, unde e o sală specială, pentru ca 
muncitorii să servească masa în mod civilizat. 
Biserica s-a dovedit a fi un proiect foarte 
frumos și necesar pentru localitate, dar era 
bine dacă se ofereau mai multe familii să ajute 
cu masa. 

Primarul cristian David mulţumeşte 
bilezenilor şi familiei cean!

„Vrem ca noua biserică să fie sfințită de 
marea sărbătoare Constantin și Elena. Atunci 
va fi și Ruga în Biled și așa va rămâne. 
Vom discuta și cu preoții. Era mare nevoie 
de biserică nouă și mare în comună fiindcă 
majoritatea populației este de credință 
ortodoxă. Avem doar o capelă unde se țin 
slujbele. Era normal să construim un lăcaș 
nou pentru a intra cât mai mulți oameni. 
M-am implicat cât am putut, atât fizic, cât 
și financiar. Cu acest prilej aduc mulțumiri 
familiei Cean din SUA, un tânăr locuitor din 
Biled, plecat în America de mai multă vreme, 
care a contribuit financiar în cea mai mare 
parte și cel mai mult pentru ridicarea lăcașului. 
Am avut sprijin și de la Mitropolia Banatului. 
IPSS Ioan, mitropolitul, a vegheat permanent 
la construcție. E o biserică foarte frumoasă. 
Eu le aduc mulțumiri locuitorilor din comună 
pentru contribuția adusă”, a declarat primarul 
PSD, Cristian David. 

Biledul are biserică ortodoxă nouă

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

primarul comunei noastre,  
Cristian David
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia Administraþiei
Bazinale de Apã Banat

 Titu BOJIN - Director al Administrației Bazinale de Apă Banat

Despre domnul Titu 
Bojin, directorul 

Administrației Bazinale de 
Apă Banat și interlocutor al 
meu în una din zilele aces-
tei toamne sadoveniene, se 
spune că ar cunoaște, ca 
nimeni altul, secretul prin 
care se ajunge la inima oa-
menilor și se câștigă res-

pectul lor: munca îndelungată și dragoste față de 
semeni. Domnul Titu Bojin face parte din puținii 
oameni politici care nu au dezamăgit electora-
tul din Țara Banatului, motiv pentru care el este 
respectat sincer de toți jurnaliștii, indiferent de 
opțiunea lor politică. Că de… și jurnaliștii „este 
oameni”.

Domnule director, reîntâlnindu-vă în această 
funcție, vă întreb dacă v-ați distanțat de lumea po-
litică?

4Eu mam privit mereu ca un om al obștii, 
indiferent că am fost primar, în tinerețe desigur, 
ori președinte de Consiliu Județean la maturita-
te. Mă simt împlinit doar atunci când sunt de fo-
los comunității.

Domnule director, timpul este, cu siguranță, 
mai drastic cu orarul dumneavoastră decât al 
meu.  Deci, apa, apa noastră cea de toate zilele…

4Dacă vorbim, domnișoară, despre ceea ce 
dumneata numești „apa noastră cea de toate 
zilele”, atunci trebuie să știm că pentru a veni 
în întâmpinarea tuturor problemelor legate de 
apă, Comisia Europeană a considerat necesară 
elaborarea unei noi politici comune, unitare și 
coerente, care să țină seama de toate aspectele: 

atât cele referitoare la necesitățile omului, cât  și 
cele de care depinde existența ecosistemelor. 
După un lung proces decizional, a fost aproba-
tă, în anul 2000, Directiva Cadru a Apei (Direc-
tiva 2000/60/CE), care stabilește cadrul politic 
de gestionare a apelor în Uniunea Europeană, 
bazat pe principiile dezvoltării durabile și care 
integrează toate problemele apei. Sub umbrela 
Directivei Cadru a Apei sunt reunite cerințele de 
calitate a apei corespunzătoare a minimum 11 di-
rective europene în domeniul apei.

Domnule director, încă  sunt oameni pe planeta 
Pământ care consumă apă nesănătoasă.

4Din păcate, dintre consumatori de acest 
fel, fac parte și conaționalii noștri. Datele statisti-
ce ne arată că, la nivel mondial, există 1,1 miliarde 
de oameni care utilizează surse de apă potabilă 
nesănătoase  și anual sunt produși 1500 de kilo-
metri cubi de apă uzată. Ori, lucru știut, nivelul 
de calitate foarte bunã a apelor ridică standar-
dul de calitate și de viațã al unei națiuni pentru 
că o apă de foarte bună calitate dovedește, cum 
spunea cineva, modul în care această națiune sa 
comportat față de apă dea lungul istoriei sale 
și, în același timp, o responsabilizeazã în prezent  
și în viitor să conserve și să protejeze calitatea 
apelor, prin aplicarea unor politici durabile de 
gospodărire a apelor.

Ce influențează, vă întreb, calitatea apei?
4În România, calitatea apelor este 

influențată de sursele de poluare urbane, in-
dustriale și agricole care evacuează cantități im-
portante de poluanți în resursele de apă, dar și 
de comportamentul unor cetățeni care aruncă 
deșeuri în apă sau în apropierea apelor.

De unde provin, în general, principalii agenți 
poluanți?

4Sa estimat că peste 50% din cantitățile 
de poluanți evacuate în receptorii naturali pro-
vin din marile aglomerări umane. Aceasta se 
datoreazã insuficienței stațiilor de epurare sau 
lipsei de dotări la stațiile de epurare existente, la 
care se adaugă și amploarea dezvoltării urbane 
din ultimii ani.

 Domnule director, avem baraje, îngrijite și, 
totuși, uneori, simțim diminuarea drastică a resur-
selor de apă.

4Da, asigurarea standardelor de viațã pentru 
populație și dezvoltarea economicã solicită exce-
siv resursele de apă și fac, în unele regiuni sau în 
anumite perioade de timp, ca aceste resurse sã fie 
insuficiente. Repartizarea neuniformă a resurse-
lor de apă pe teritoriul țãrii și gradul insuficient de 
regularizare a debitelor pe cursurile de apă sunt 
principalii factori care fac ca zone importante  să 
nu dispunã de surse suficiente de alimentare cu 
apă în tot cursul anului, mai ales în perioadele de 
secetă sau în iernile cu temperaturi scãzute.  De 
aceea este necesar sã utilizăm în mod rațional și să 
protejăm această resursă sacră.

 Un mesaj domnule director pentru cititorii jur-
nalului interregional „Banatul”?

4Pentru că dumneata ai venit să stăm de 
vorbă în chiar luna Sfântului Mare Mucenic Di-
mitrie, îngăduie să transmit, nu numai cititorilor 
frumosului jurnal interregional „Banatul”, ci tu-
turor celor care poartă numele izvorâtorului de 
Mir, sincere urări de sănătate și viață lungă.

Mã simt împlinit doar atunci când sunt de folos comunitãþii

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Administratia Bazinală de Apă Banat este 
sucursală cu personalitate juridică a 

Administraţiei Naţionale „Apele Române", care 
administrează aproape în totalitate apele a două 
unităţi administrativ- teritoriale, pe care  îşi 
desfăşoară activitatea Sistemul de Gospodarire 
a Apelor Timiş  (cu sediul în Timişoara) şi  
Sistemul de Gospodărire a Apelor Caraş-Severin 
(cu sediul în Reşiţa).

•  Administratia Bazinală de Apă Banat are în 
administrare bazinele hidrografice ale râurilor 
Aranca, Bega, Bega veche, Timiş, Bârzava, 
Moraviţa, Caraş, Nera, Cerna şi a fluviului 
Dunărea, parţial

•  Suprafaţa totală administrată este de 18.320 
km2, cu o lungime a reţelei hidrografice de 
6.296 km.

•  4 noduri hidrotehnice (Coştei, Topolovăţ, 
Sânmihaiu Român, Sânmartinu Maghiar)

•  43 lacuri de acumulare, din care 27 sunt lacuri 
cu acumulare nepermanentă

•  Bazinul Hidrografic Banat este constituit, 
administrativ, din judeţele Timiş şi Caraş-
Severin ( integral), Arad, Gorj şi Mehedinţi 
(parţial)

Pentru cititorii noştri

Ultimul vapor între România și Serbia 
a circulat pe râul Bega, în 1958? Un 

proiect transfrontalier parafat între România 
şi Serbia prevede reluarea circualaţiei navale, 
comerciale şi turistice, între Timişoara şi o 
localitate sârbească.

Reluarea navigaţiei pe Bega, de la Timişoara 

spre Serbia, a fost unul din cele mai importante 
proiecte de pe agenda domnului Titu Bojin în 
perioada când se afla la conducerea Consiliului 
Judeţean Timiş. De altfel, acesta a fost unul 
dintre cele mai aşteptate proiecte europene 
depuse în perioada de finanţare 2014-2020. 
Programul de finanțare se numeşte Interreg-IPA 

CBC România-Serbia, iar titlul proiectului este 
„Repararea infrastructurii de navigaţie pe canalul 
Bega”. Proiectul a fost depus în parteneriat de 
Consiliul Judeţean Timiş, Apele Banat şi Apele 
Voivodina, pe Programul IPA – România –Serbia, 
iar valoarea totală a acestuia este de aproximativ 
şase milioane de euro.

Ştiaţi că…

Informaţii Utile
Laboratoare acreditate:

Denumire  Tipul laboratorului  Stare de acreditare  Administrația Bazinală de Apă  Adresa laborator
Timişoara  Bazinal  Acreditat  Banat  Bd. Mihai Viteazul, 
    nr. 32, Timişoara,  

    Județul Timiş

Reşiţa  Local  Acreditat  Banat  Str. Căminelor, nr. 9, 
    Reşiţa, 
    Județul Caraş-Severin

Din albumul nostru 
cu poze 

Lacul Surduc
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Oameni care au fOst

Scriam odată: În destinul filmului româ-
nesc, Sebastian Papaiani se oglindeşte 

ca permisia în ochii soldatului: o bucurie în 
veșminte mereu tinereşti. De acest artist, născut 
sub semnul tinereţii fără bătrâneţe, anii se tem. 
L-am întâlnit într-o zi frumoasă ca un cuibar 
în luminiş. Veneam îndemnat de o admiraţie 
pe care soţia mea m-a rugat să nu i-o ascund. 
Şi dânsul a simţit asta, onorându-mă cu o 
întâlnire fără orologiu. Om atent la pleoapa 
partenerului de dialog, bărbat iubitor de seme-
ni și tovarăş sincer pentru prieteni, maestrul 
crede că „viaţa omului e deasupra începutului 
și sfârşitului pământesc”. Asta am înţeles eu. 
Şi am mai reţinut ceva la despărţirea de acest 
artist punctual ca un ceas Bregaet. Am pri-
ceput taina tinereţii sale! Sebastian Papaiani, 
maestrul Sebastian Papaiani, priveşte viaţa aşa 
cum Mânase, personajul lui Okuizumi priveşte 
piatra: cu uimire, cu extaz, cu teamă, dar mai 
presus de toate, cu nesfârşita sinceritate a iu-
birii.

În această toamna încercănată cu tristețe de 
plecarea sa dintre noi, public de dor de el acest 
fragment al unui dialog care „pentru o clipă 
eternă m-a făcut fericit.”

Vasile TODI
- Gata, maestre?
- Aşa repede începem?
- Cu egoismul peţitorului de răspunsuri, da.
- Şi cu ce începem?
- Cu începutul.
- Strămoşii mei, după tată, au venit din 

Grecia. Bunicul meu, Tache Ianis Papaianis, 
era din Salonic şi se ocupa de grâne. Ştia puţin 
româneşte, el vorbea mai mult armâneşte. Din 
păcate, nu a învăţat pe nimeni, nici pe copiii lui 
măcar, și har Domnului! a avut opt.

- Şi nu 1-ați întrebat de ce?
- Ei, cum să nu, vă spun imediat...
- Pe mine mă cheamă Vasile şi nu puteam 

nici măcar  plimba cercul prin praf, când 
dumneavoast ră  e ta ja ţ i  c inematograf ia 
românească. Înţelegeţi ce vreau să spun? ...

- Bine, Vasile, dar unde am rămas?
- A rămas să-mi spuneţi de ce nu v-a învăţat 

bunicul armâneste.
- Ştiam unde am rămas, dar am vrut să te 

verific dacă mă urmăreşti. E, poporul acesta, 
cum îți spuneam, naiv și uşor de minţit, 
confunda la vremea aceea armânii cu grecii 
fanarioţi.

- Şi de aici teama de viitor. 
- Da.
- Ulterior, şi chiar azi, ne confundă cu 

legionarii.
- Așa. Deci armân din Salonic.
- Avea dreptate Henry Maine când spunea 

că, în afara forţelor oarbe ale naturii, nu există 
nimic pe lume care să nu fi existat întâia oară 
la greci?

- Aşa spunea?
- Da. Şi iată că Sebastian Papaiani, ca să 

existe în România, a existat întâia oară la greci.
- Da. Avea dreptate Maine.
- Maestre, nu vă întreb în câte filme ați jucat. 

Vă întreb în câte nu ați jucat?
- În vreo două!
- Ca telespectator, mă întorc deseori la un 

film ca la o bucurie permanentă, pentru că acest 
film m-a convins că primăvara iluziilor poate fi 
un anotimp etern.

- „Un surâs în plină vară". 
- Acesta e!
- Și este chiar așa cum frumos ai spus.
- Mulţumesc. Unde s-au făcut filmările?
- La Râmnicu-Vâlcea, în localitatea Păuşeşti-

Măglas - uite că o mai țin minte - în curtea unui 

gospodar care, ca tot românul, din clipa în care 
i-am ocupat curtea, el ne-a luat drept musafirii 
săi și în fiecare dimineaţă, el, cu un toi legat cu 
sfoară, ne dădea câte o ţuică.

- Cât au durat?
- Cam trei-patru luni.
- Cum s-a făcut selecţia actorilor în acest 

film?
- În nici un caz prin concurs. Doar la primul 

meu film, că eram necunoscut.
- Primul film fiind care?
- Un film al lui Mircea Mureșan, care și el 

a debutat chiar cu acel film, care se chema, 
„Partea ta de vină”.

- Câţi bani ați primit pentru „Un surâs în 
plină'....?

- 40.000
- Enorm.
- Enorm pe dracu’.
- Păi cum? Cu 40.000 de lei, în 1965, îți 

cumpărai un apartament în Bucureşti cu cel 
puţin două camere.

- Care apartament?
- Chiar aşa, un apartament care azi ar costa 

70.000 de euro, adică mai bine de trei miliarde 
de lei.

- Vasile, tu eşti mai machidon ca mine! Dar 
stai puţin, din banii ăştia primeam în mână 
24.000.

- Tot era bine şi mult. Era salariul unui 
contabil-şef din mediul rural pe doi ani!

- Tu nici nu erai născut atunci, de unde ştii?
- De la contabilul şef!
- Dar ştii ce era interesant?
- Ascult.
- În România de atunci, și chiar mai încoace, 

luai banii ăştia, 40.000, cât ți-am spus, chiar 
dacă făceai filmul la birou. Îți dădea aceeaşi 
sumă, nu conta că tu te chinui prin apă ori pe 
câmpul de bătălie.

- Şi unde sunt banii? Că v-ați luat maşină 
târziu şi staţi într-un apartament de stat.

- Mă da pe toate le ştii! Mai am și o casă din 
chirpici lângă a lui Fănică Iordache, la Gruiu.

- Banii!
- Vasile, nu sunt omul banilor, am iubit banii 

în măsura în care i-am cheltuit. Dar, uite, îți 
spun ție acum unde sunt banii, vrei?

- Aştept.
- Făceam un film la Constanța cu Ilarion 

Ciobanu, un film care se chema „Asediu” și 
după două luni de filmări ne-am dat seama că 
nu mai avem niciun ban.

- Nu ați mai avut bani?
- Nu, că noi mâncam la restaurant tot timpul, 

nu ca alţii la „brişcă”- salam cu ceapă. Și-mi 
aduc aminte, că nu mi-i ruşine, nici jenă, că 
două fete ne-au dat bani să ajungem cu trenul la 
Bucureşti. N-aveam bani de tren. Două fete ne 
iubeau că eram și noi tineri. Ele, fetele, lucrau 
la un magazin pe valută, cum era atunci la 
hoteluri. Și ne-au dat la fiecare câte o sută de lei. 
Pentru drum. Și acolo, în tren, ne-am întâlnit cu 

directorul cinematografiei româneşti, Stanciu se 
numea, care atunci când a aflat că banii de drum 
sunt de la fetele care ne-au condus la tren, deşi 
era om bun, a greşit și ne-a întrebat: „Ce dracu' 
mă, ați făcut cu atâţia bani? Și Ilarion Ciobanu 
i-a răspuns cu un glas mai grav decât îl puteam 
bănui: „Ce spui mă milogule? I-am cheltuit!"

- Ce simţământ vă încearcă atunci când 
revedeți acest film?

- Ştii, am mai spus asta și, dacă am mai spus, 
este adevărat: simt în mine atunci o fărâmă de 
poveste.

- Există regizori care se luptă şi pentru 
„puşculiţa"  actorilor?

- Sergiu Nicolaescu. Până la el primeam 
40.000 chiar dacă filmam patru luni, de la el, 
am primit 17.000 pentru 15 minute. Plătea bine 
actorii.

- Vă mâhneşte vreodată evidenta că nu aveţi 
un comic de circ?

- Deloc. Eu nu pot să cad și lumea să râdă. 
Eu nu sunt Jean Constantin.

-  Ţigan?
- Așa ştii tu că e ţigan?
 -Da.  

- Măi, pe mama lui o cheamă Caliopi. Ce 
ţigan?! Aromân toată ziua.

- Aromân?
- Da, da, da. Are o soră profesoară. Îi cunosc 

familia. Îl ştiu și pe fratele lui. Dar el ca „ţigan" 
a făcut multe. Glumițele lui cu tata general în 
față la hotel „Ambasador" numai ca ţigan le 
putea face.

- Deşi nu a purtat titlul de "Artist al 
Poporului", Toma Caragiu a umplut această 
noţiune de conţinut.

- Toma era un copil mare. Avea o teamă 
continuă de platoul de filmare din pricina 
faptului că juca mult teatru. Teatrul este ca o 
molimă: se aşează pe tine pe măsură ce joci, 
și el se ferea de acel ton de teatru care este 
uşor în afara vieţii. Tonul în teatru pleacă de la 
regizorul care strigă din fundul sălii: „Mai tare 
mă, că nu s-aude!" Și atunci tu, prin tăria vocii, 
tu fugi de realitate. În film, ori în viața de zi cu 
zi, dacă vorbeşti ca în teatru, lumea te întreabă: 
„Eşti surd?" Dar ca om, Toma era extraordinar. 
El mă iubea pe mine și pentru că sunt aromân și 
îi părea rău că nu ştiu să vorbesc armâneste. A 
vrut de multe ori să mă ia la Ploieşti, dar eu îi 
spuneam mereu: „Mă nea Toma, cum să mă iei 
la Ploieşti? Păi eu sunt actor la Sibiu, eu dacă 
plec de aici, eu sar peste Ploieşti și mă opresc 
la Bucureşti.

- Directorul de teatru azi?
- Directorul de teatru azi încurcă un teatru. 

Serios, îl încurcă. Uneori se obrăzniceşte în 
fața actorului cu ameninţări de genul: „Te trec 
la avizier", ori micșorându-i salariul e.t.c. Ori 
actorul în astfel de situaţii se complexează.

- Dar cel de ieri?
- Uite, e foarte bine că m-ai întrebat pentru 

a putea singur să cântăreşti: Vasile, la Sibiu 
unde majoritatea actorilor erau amatori - numai 
eu cu Chise Ion aveam terminată o facultate - 
ei, la Sibiu, cum îți spun, am avut un director 
excepţional, Albani, era ardelean și noi îi 
spuneam „Mohicanul" că era dintr-o localitate 
Moca, ei, omul acesta, prin felul său de a 
conduce, îngăduia actorului talentat să devină 
vedetă. Pe mine el m-a creat. Nu Bucureștiul.

- va urma -

sebastian PaPaiani


